TAPE 1, SIDE A

A: Vstal, pak se umyl, on se holil dvakrát týdně, ale on se neholil žiletkou nebo něčím, on měl nějakou chemikálii, to bylo nehašené vápno nebo něco, on to rozpatlal na takovou břečku, síra tam byla taky v tom, síra s vápnem, on to napatlal na pusu a pak měl klacek seříznutý do tvaru břitvy a on to seškrábal a byl hladký, to pálilo jak hrom, to každý nechtěl, si na to museli zvykat, protože podle ritu, to je stejně jako u Arabů, nůžky nesměj, vousy se nesměj stříhat železem.

Q: Aha.

A:  Tak oni jedině prostě holil se tim, alaud se to jmenovalo. Nevím, jak tomu říkal děda, to jsem zapomněl, ten název, zkrátka nevím.

Q: To nevadí.

A: Zkrátka on se holil klackem. A pak si dal frťánka malinkýho, na chrobáka vždycky říkal, on mluvil takovým tím nářečím šlaunským a to byl malinký, to nebyl frťan velkej, to byl takovej malinkej, kopnul to do sebe slivovici nebo vodku, no a pak se začal modlit. Ty řemínky na ruku omotával a na čelo a modlil se, ta motlitba trvala tak hodinu.

Q: A doma. A v jaký místnosti?

A: V ložnici.

Q: A tam byl sám u toho?

A: S babičkou.

Q: Babička se modlila s ním.

A: Ne, ne, babička ne. Babička vstala a připravovala snídani. A on totiž, on odcházel do práce v pondělí, ve středu se vrátil, protože nemohl vozit … ty svoje tovaryše, tak to tam dělal pondělí, úterý, středa, ten materiál připravili na tři dny, když dělali nový roury, tak si změřil napřed, to si připravil materiál, potom přišel domů ve středu v noci, ve čtvrtek, připravil si materiál na čtvrtek a na pátek a v pátek v odpoledních hodinách přišel domu, ještě tak do dvou do tří hodin a v zimě se nedalo stejně na střeše dělat, to byla dřina. Oni měli vždycky trošku bídu, nebyla práce, museli vždycky trošku našetřit v létě a pak žili z ruky do úst.

Q: A jaký byl váš dědeček povahově?

A: Strašně mírnej, klidnej a rozšafnej takovej. Opravdu dědula, já si nepamatuju, že by na někoho řval někdy, tak když důrazně řekl, to on řekl, ale neřval nikdy. Já jsem ho neviděl, aby někoho udeřil, ani mě neudeřil, strašně mírnej.

Q: A vaše babička?

A: Taky byla. Ona chudák kulhala, měla jednu nohu kratší, jak se to stalo, nevím, ale myslím, že to měla už když se nrodila. Babička byla chorá, kulhala. A to bylo zajímavý, ona převzala od toho okolí, jak říkali ti katolíci „ježíšmaria“, tak ona si to předělala na „Jezuskotečky“ a nebo říkala „švamini“.

Q: To je hebrejsky?

A: Hebrejsky.

Q: A nevíte, co to znamená?

A: Šva je …….., „Buď pochválen Izraeli“ nebo něco takovýho. Už jsem to zapomněl. Ona říkala švamini jako ježíšmaria, Michaela by to věděla, ona umí hebrejsky.

Q: Aha. No, my jsme teda ještě, minule jsme moc nehovořili o vašich rodičích, jenom kde se narodili, čím se živili, ale něco jako třeba…

A: To jsme neříkali, že jo.

Q: Tohle jsme říkali.

A: Tatínek byl obchodník, maminka byla u táty v obchodě.

Q: Ano, ano. A třeba kde se poznali, jak se vzali, jestli měli třeba civilní sňatek nebo…

A: Kde se poznali. Tak tatínkovi se maminka strašně líbila, to byla sestřenice vlastně, a on jí strašně uháněl, naháněl, to mi říkal už v Buchenwaldu, když jsme byli v koncentráku, že mamince to tak trochu z počátku vadilo, že to jsou příbuzní a tak dále, že slyšela, že jsou problémy, ale byly problémy.

Q: No jo vlastně bratři.

A: A babička tomu nemohla zabránit, tak ona potom tady nebyla, jen koncem války, on žil v Edinburgu  v nemocnici, už nevím v kterém okrese.

Q: To nevadí.

A: Tak přijela za ním a byla tam víc než dva týdny, možná že měsíc, on žil v tom lazaretu, tak ona tam za ním chodila, ošetřovala, pečovala o něho a tam se dohodli, že se vezmou. Vzali se v dvacátém roce, ještě maminka žila tatínkova, já jsem tady psal to jméno její.

Q: Jo, jo, jména už máme.

A: To jsem zapomněl, mě to vyskočilo. No tak a pamatuju, že babička koupila mamince šicí stroj Zingrovku.

Q: Jako svatební dar.

A: jako svatební dar a tu Zingrovku, ta je tady u Aničky, u mé dcery. Stará Zingrovka z roku 1900, to už patří do muzea. A ona na něm ještě šije.

Q: Tak oni jsou moc pěkný.

A: Tak já nevím, v jakém stavu, se teď musí opravovat. Zkrátka a dobře, Sali se jmenovala, myslím, že jo, Sali.

Q: Sali to byla ta Tibergrová.

A: No to byla maminka, moje maminka to byla, ona se provdaná jmenovala jinak.

Q: No jo, vidíte.

A: To byla sestra mého dědečka, ano sestra mého dědečka, oni měli společného tátu, to bylo takový dost komplikovaný. Byla pohřbená v Ostravě, v Ostravě na hřbitově, no a ten hřbitov zasypali, já jsem o tom nevěděl, udělali z toho park a tam … leží.

Q: Aha, ani náhrobky nepřestěhovali?

A: Náhrobky nepřestěhovali, babička neměla náhrobek, ona měla tabulku na hrobě, náhrobky byly drahý, to byl drahej kámen, že jo, tak měla opravenej hrob, takovej hrobeček, tak to vždycky přišel udělat nebo zaplatil to ten správce hřbitova, osadili to nějakýma kytkama. Byl tam ten, jak se na hřbitově plazí, břečťan a ještě nějaké kytky, nějaké trvalky, ale bez kytiček, nekvetlo to. Tak tam byl takový hrobeček. Já jsem ho ještě našel, když jsem se vrátil z koncentráku, tak jsem byl v … a byl jsem se v Ostravě podívat a našel jsem tam, Štajner se jmenoval ten správce hřbitova a on byl kamarád mého strýce Arnolda, toho ševce a to byli velcí kamarádi, tak on tak rozdával, Áda se myslím jmenoval, on byl starý mládenec, jeho sestra byla provdaná za nežida, že byl horník nebo něco, jo řemeslník to byl nějaký, tak ona se kamarádila s maminkou mojí, ona byla švadlena.

Q: No a vaše rodiče teda, měli tedy normálně církevní svatbu asi, že jo.

A: Církevní svatbu, tenkrát se nemuselo chodit na magistrát.

Q: Já vim, já vim. A maminka se teda nastěhovala k…

A: Počkejte, jak to bylo…oni si pronajali ten dům, tak tam bydleli.

Q: Jo a tam bydleli jenom oni dva nebo s těma rodičema?

A: Všichni, ne s rodičema, rodiče bydleli, Bártovic rodiče bydleli u nějakého pana Břeňka na dvoře, to byl řezník, měl takový dvůr, tam byl řeznictví, tam byly ty jatka toho řezníka a dědeček tam měl … a pak tam byl nějaký švec Papuda a u toho ševce dělal můj strýc, to bylo na dvoře. Oni měli dvoupokojovej byt, tam bydlel ten Samuel s nima a … to byl takovej dům, kam se daly matrace na zem a tam spali lidi, když přišli. Tenkrát nebylo místo, to bylo strašně drahý, tenkrát nebylo dost peněz na to, aby mohli bydlet tak…se spalo, jak se dalo.

Q: A vaše rodiče teda bydleli?

A: No a rodiče bydleli u toho Hábra tam v tom domě.

Q: Jo, jo.

A: Tak tam jsme bydleli, měli jsme dva pokoje a kuchyň, pak přijela nějaká sestřenice, která jako byla svobodná a ta nám vedla hospodářství, tak vařila, teta Paola jsme jí říkali, tak ta nám vařila a starala se o nás děti, mě bylo mezi druhým a třetím rokem, ona přišla třiadvacet čtyřiadvacet, tak nějak přišla, no a to jsem se naučil německy.

Q: Aha, ona mluvila jenom německy.

A: Ona mluvila jenom německy, ona pocházela ze Sudet, Krnov, za Krnovem v nějaký vesnici. To byla židovka. A ona se potom vdala v šestadvacátém roce a odešla od nás. Tak se u nás přestalo německy mluvit, já jsem potom rok nemluvil německy, no já jsem měl zásobu čtyřletého kluka, děcka a já jsem byl velmi čilej. A když chtěli naši něco říct, nějaký vtip, tak mluvili německy, abychom jim něco nerozuměli, tak mluvili německy, takový dost vtipy, který by děti jako neměli slyšet, člověk to chápal, no takový vtipy ze života. A já jsem se uchechtl a tím jsem se prozradil. Táta se podíval a pak nějak zkusil říct, Arture přines mi něco a já jsem šel a přinesl mu to, co chtěl, no tak poznal, že s tou němčinou ještě nejsem tak úplně na štíru, tak v 2. nebo 3. obecný třídě mi zjednal paní učitelku Vublovskou, to byla učitelka ještě za Rakouska, jestli víš, že za Rakouska se nesměly učitelky vdávat.

Q: Nesměly?

A: Ne, ženy se nesměly vdávat, ona byla stará panna a výborná učitelka, tak ona mě učila němčinu, tak ještě to staroněmecké písmo, musel bych hodně přemýšlet, ale číst ještě dovedu tím kurentem psanou knížku, švabach jsme tomu říkali.

Q: Švabach, no.

A: Takže já dovedu číst německy naprosto bez problémů, normálně latinkou psanou knížku, to je jasný, ale švabachem psanou knížku.

Q: To je těžký, no.

A: Tak to bylo z toho našeho života tam, no. Od těch Hábrů jsme se odstěhovali ještě, ještě taková věc, nevim, nějak se nepohodli nebo něco a tatínek si pronajal, to byla kdysy polská škola a nějaký pan Saidler, to byl havíř nebo nějaká šarže havíře, zkrátka nějaký předák a Saidler se jmenoval a přišel o ruku a on se potom stal správcem koupelí, které patřily hornickému svazu, hornický dům to byl, koupele v Rájeckých Teplicích, patřily ostravskému hornickému revíru a on tam byla jako správce, to byl hotel a lázně. A tatínek to spravovala staral se o ten dům, tak nás pozvali Saidlerovi vždycky na celé léto do Rájeckých Teplic, tak maminka tam byla, to s mámou jsem jel vždycky, to bylo v roce 1936 nebo 1937, co jsme tam začali jezdit, on potom ten Saidler, když byl zraněnej, tak byl v dělnickém Dubě, tam byla hospoda a on byl jako hospodskej na tom dělnickém Doubě tam v Radvanicích, tam byl taneční sál a kuželky, no a tam on měl známosti s těma papalášema na těch ostravsko.karvinských dolech, tak dostal to místo správce, tam byla restaurace a všecko, tak on byl vlastně ….. a předtím dělal nějakýho předáka, měl krásnou dceru Danušku a to byla moje první dětská láska. Ještě v dělnické době, když jsme chodili na návštěvu, tak s Danuškou jsem si hrál a objímali jsme se a vždycky když nás hodili do postele u Saidlerů, tak ke mně do postele spala se mnou, no ona byla jako kluk, to bylo docela dětský, nahý jsme chodili do rybníka se koupat, no to bylo jako děti jsme vyrůstaly spolu. No a když jsem tam potom začal jezdit, jezdil jsem tam pořád a ona kvetla, kvetla, kvetla a najednou když chodila do páté třídy prvního gymnázia, to bylo poupátko, ona byla hodně vyspělá, ona brzy obrostla, měla prsa, spolužačky dávno ještě ne, ona už byla prsatá, taková krásná holka, no tak vodili jsme se za ručičku, líbali jsme se, to bylo takový krásný, to jsem byl primánek, oni se všichni smáli a ten pan Saidler se smál a říkal, já už chystám věno. No já jsem tam byl naposled v roce 1937, jsem nevěděl, co bude, že jo, my jsme koncem prázdnin odjeli, na vánoce buď oni do Ostravy přijeli nebo my jsme jeli do Rájeckých teplic, ale když to bylo se židovskýma svátkama, tak to nešlo, to jsme byli doma, chanuka to byla a tak to se muselo být doma, první dva dny a poslední dva dny, tak jsem tam vždycky odjel a zase jsem se musel vrátit. A tam jsem lyžoval krásně. Vždyť já jsem začal lyžovat v roce …, ani tatínek … nebyl na světě. Já jsem začal lyžovat v roce 1926.

Q: Hmm, to nebyla ani moje babička na světě ve 29.

A: Tak já už jsem jezdil na lyžích v Beskydách, tatínek měl kamaráda nějakého pana Konvičku a to byl příbuzný Baťův, to byla nějaká rodina s Baťovýma, on měl továrnu na kůže.

Q: Ten Konvička?

A: Ten Konvička, teda na spodkové kůže, na podrážky, tatínek měl obchod s obuví, tak kupoval u něho to zboží, ty obuvnické potřeby, co tam on vyráběl, to byly krky a krupóny na spodky. A ten pan Konvička měl syny, kteří byli tak starý jako můj táta, asi tak rozený kolem 1890, krásnou dceru měl taky ten pan Konvička, hezkou, hezkou, to byla hezká žena, to když jsem už starší, tak jsem ocenil její krásu, ta měla všecko, co měla mít pravá Venuše. A tak jsem jezdil do Frenštátu na Radhošť lyžovat. Já jsem se naučil perfektně lyžovat, když mi bylo takových 8, 10 roků, tak jsem začal lyžovat a jezdil jsem jako dorostenec, já jsem byl jako žák, ale už jsem jezdil za dorostence sjezd a běh, to byly skoro stejný lyže na běh a na sjezd. Myslím, že se ještě moc neběhalo, mám takový dojem, že se moc neběhalo, to byla volná pata, víš?

Q: Já vím, no.

A: Tak jsem válel na Lysé hoře.

Q: A ti Konvičkovi to byli židé?

A: Ne, ne. Myslím, že byl s panem Konvičkou na vojně, nevím to jistě.

Q: Váš otec.

A: Můj otec, byl dva roky v uherské armádě. Ale to nevím, ale myslím, že jo. Nebo s těma synama? Buď s těma synama nebo s panem Konvičkou, to si nepamatuju. No Konvička byl o generaci starší než on. Konvička to byl baťovec, teda z Baťový rodiny nějak, tak tatínek byl narozený 88, tak on se mohl narodit nějak 1860, 70, tak nějak, ten Konvička. O 18, 20 roků starší než táta. Paní Konvičková si mě oblíbila, Arturek, Arturek, já jsem měl modré oči, tak byla domě zamilovaná, babička Konvičková ta mě měla moc ráda. No tak tak jsem trávil mládí a hrál jsem hokej za dorostence v Radvanicích, fotbal jsem nekopal, já jsem byl členem Sokola, tak jsem hrál taky házenou, ale tu českou házenou, to ty možná ani neznáš, českou házenou, ten handball , to se hrála sedmička a ta velká házená, to nevím kolik se hrála.

Q: Já taky nevím. No a do Suhdola chodili i jiní židé z Radvanic nebo jste tam byl sám?

A: Já myslím, že tam se mnou potom chodil do školy, jeho tatínek byl krejčí, černý kluk takový, jak se jmenoval.

Q: Tak to nevadí.

A: Potom jsem tam  měl spolužáka, ale teprve od třetí, čtvrté třídy.

Q: Jo.

A: Ten odněkud, z Německa to nebylo, ale přistěhoval se z Podkarpatské Rusy, jeho tatínek byl krejčí, tak potom taky vzdělal, šil šaty, jako tovaryš pracoval. … dílnu krejčovskou v Ostravě. 

Q: A četl jste jako knihy?

A: Jo, já jsem strašně miloval Jiráska.

Q: No Jirásek je dobrej.

A:  Já jsem přečetl Jiráskovy knížky skoro všechny, můj první Jirásek byl Z Čech až na konec světa.

Q: To napsal Jirásek?

A: No.

Q: Vidíte, to ani neznám.

A: Myslím, že to byl a možná taky, že už jsem to zapomněl.Teďka jsem si vzpomněl, … už dávno nevyšlo, Proti všem…všecko jsem četl, Filosofskou historii.

Q: F.L.Věk jste taky četl?

A: Tak F.L.Věka jsem taky četl.

Q: To jsem taky četla no.

A: Všecky Jiráskovy knížky, jsem to žral. Jsem chodil do knihovny a půjčoval jsem si knihy, já jsem byl dost knihomol.

Q: A vaše rodiče četli taky knihy?

A: No moje maminka četla německy i česky.

Q: Německy i česky a tatínek nečetl, ten měla asi dost práce.

A: No tatínek málo četl, on čítal vždycky, to byl takový dělnický deník, to nevím, jak se jmenovalo a pak byly nějaké německé noviny, ..… se to jmenovalo, Ranní noviny, tak to kupovala tam byly takový obchodní záležitosti, burzy tam nebyly, tatínek na burzy nebyl, ale takové obchodní zprávy no, takový měšťácký časopis. No a odebírali jsme nějaký židovský časopis, to se jmenovalo, napřed to bylo jenom německy, Jaldut se to jmenovalo a potom to vycházelo v češtině taky, židovský časopis, který vydával někdo v Praze, jak se jmenovalo, to už nevím.

Q: A jak jste říkal ten německý název?

A: Jaldut, to je hebrejské jméno, já nevím, co to bylo, Míša by to možná věděla, co to znamená. To byly takové povídky, pověsti, tak já jsem to uměl německy číst, já jsem se potom zdokonalil, v té druhé třídě už jsem četl normálně německé knížky, to mě hodně pomohlo.

Q: No, to určitě.

A: Ale já jsem bohužel, já jsem byl prase, já jsem u tý paní učitelky …., co jsem se u ní učil německy, německy jsem mluvil líp než ona, protože ona znala gramatiku a mluvila s takovým českým tvrdým dialektem německy. A já jsem mluvil, co jsem se naučil od tý tety.

Q: No hovorově.

A: Když jsem chodil na gymnázium, tak já sviňák jsem  nikdy se neučil gramatiku, já jsem se nikdy němčinu neučil, protože já jsem měl z německé kompozice, když jsem měl 3, tak to byla vynikající známka, já jsem byl dislektik skoro německej, já jsem měl sešit úplně červenej, ty chyby opravený.

Q: No uměl jste mluvit a ne psát.

A: A jednou jsem měl dokonce 4- z němčiny, ačkoliv jsem mluvil líp než paní učitelka. Ale slovíčka jsem znal, ale když zajela na gramatiku, to jsem byl úplně břitkej, to jsem prostě vůbec nevěděl. A když přišla revize, na vysvědčení jsem měl dvojky, trojky, to je fakt, to si nemohla troufat, když přišel inspektor, tak vždycky vyvolala, ale naštěstí chodil pokaždé jiný, tak se mě neptal na tohle, vždycky zavolala mě a potom tam byla Jindra Vernerová, to byla taky jedna židovská rodina z Orlové, měli sodovkárnu nebo nějakou fabriku, a tak vždycky zavolala mě a nechala mě vypravovat něco nebo co jsem dělal včera a co tak a nebo jsme se bavili o něčem, kdybyste jeli na hory, co byste dělali nebo zadala takové téma, že jsme se museli bavit.

Q: Nějaké konverzační.

A: Nějaké konverzační, no tak jsme to spustili a on zíval, rozumíš. Tak já jsem mluvil líp německy než pan inspektor, on mluvil tou češtinou, tak česko německy, takovou tou … němčinou, studoval asi ještě v tý starší generaci, studovali ještě za Rakouska, takže měli rakouské školy, ale já jsem se i pokud se týká zásoby slov a pokud se týká výslovnosti, tak jsem byl lepší a zásobu slov jsem měl minimálně stejnou, o něco nižší než oni, že jo. Tak to bylo moje trauma. A dneska když dělá dost potíže napsat německý dopis, já si musim vzít buď velký slovník a nebo ten Grosse …, to je taková knížka o pravopise. Já  vždycky říkám Němcům, že musí mít spr velký Grosse…, to je pravidla českého pravopisu, tak to jsou pravidla německého pravopisu.

Q: A byli vaši rodiče členy nějaké politické strany?

A: Ne. No živnostenské, ano tatínek byl členem obecního zastupitelstva za živnostenskou stranu.

Q: Jo, to jste vlastně říkal a jinak nějaké sociální nebo kulturní organizace?

A: Ne. Maminka chodila strašně ráda do divadel.

Q: To chodila asi do Ostravy, že jo.

A: Do Ostravy, ano. V … bylo výborné divadlo, to byli ochotníci a ty vedl nějaký pan Pacl, jeho bratr byl u nás v podnájmu, a to byli spiritisté, to byla taková..

Q: Sekta.

A: To byla nějaká sekta ano, katolická víra, ale věřili na zázraky a na přecházení duší. No a ten bratr byl herec Národního divadla v Ostravě a on tam, jako opravdu s těma dobrovolníkama vystupovali herci, tak oni jim dali pár šupů, to bylo nabité divadlo, to byl hlad po divadle. Tak oni hráli minimálně dvakrát za měsíc.

Q: Jo a maminka ráda chodila.

A: A maminka ráda, a maminka měla nějaké kontakty s německým divadlem. V Ostravě bylo německé divadlo a ona měla strašně ráda opery, tak mě vždycky vzali sebou na..

Q: A líbilo se vám to?

A: No strašně. Potom tatínek si potom koupil gramofonovou desku Země úsměvů nebo Čardášová princezna nebo na modrém Dunaji, všecky operety, co byly takové, já už si to nepamatuju, ty zpěvy, ale dobře celkem zpívali.

Q: A rádio jste měli?

A: A rádio jsme měli od roku.., takhle krystalku jsem měl, to táta koupil krystalku a když jsem chodil, od roku 30 jsem si udělal krystalku sám.

Q: To je jako nějaký rádio?

A: To se udělala cívka, to byl předpis takový nějaký dětský časopis, drát, měděný drát. Průměr byl daný a kolik závitů to muselo mít, to byla taková roura a byl tam potom takový krystal, nějaké železo tam bylo krystalické, takový krystal něčeho, já už jsem zapomněl, kazinec nebo něco tam bylo z železa, nevím co, a jehlička a tam si musela najít to místečko, kde to hrálo, sluchátka jo. Tak v Ostravě byla vysílačka, tak já jsem těch 7 kilometrů odchytil všechno a někdy v noci se mě podařilo lapnout i polskou nebo německou stanici, ale strašně špatně, protože do Polska bylo od nás vzdálenost těch 30 kilometrů a trošku vlevo bylo to Německo, víc jako na západ, tak jsem chytil i Německo občas. A pak naše první rádio bylo, to byla taková bedna dvoulampovka nebo třílampovka a sluchátka a potom to bylo na reproduktor. Tam už se dalo chytit i Polsko, tam už jsem lapal.

Q: A měli jste nějaký oblíbený programy na tom rádiu?

A: Muziku, já jsem hrál na housle.

Q: Jé, to jste neříkal.

A: Já jsem hrál na housle, začal jsem hrát v šestý třídě, nebyl jsem nejlepší, nebyl jsem nejhorší. A já idiot, idiot blbej, táto, to jsem si říkal v  uchu, žes mi nedal pár facek, když jsem ti řekl, já se nudím, já nechci hrát dál. On řekl, když nechceš hrát, tak já to nebudu přeci platit. To jsem měl 12 nebo 13 roků, spíš těch 12, spíš těch 13, jak jsem měl 12, tak mi k narozeninám koupil housle. A teďko si představ historii mých houslí, skočim dopředu, židé museli odevzdat psací stroje a tak, znáš tu historii, i hudební nástroje. Ale maminka moje housle nedala Němcům, nedala je do tý sběrny a dala to sousedce, já jsem byl v Buchenwaldu tenkrát a tak řekla, až přijede, tak mu to schovejte. Já jsem z našich věcí, co jsem dostal, bylo pár fotografií, ten šicí stroj a ty housle jsem dostal asi před osmi nebo deseti lety a teď..

Q: Ode dneška?

A: Ode dneška, ano, ty jsem dostal okolo roku 2000, najednou přišli housle, maminka to dala nějaký paní Pálkové a ta Pálková se odstěhovala a ta měla dceru, ta chodila se mnou do školy. A oni se odstěhovali někam pod Beskydy a ztratil se kontakt a ona se na rozhraní tohoto století od někoho dozvěděla, že žiju a že bydlím v Praze, tak najednou přišly housle.

Q: To je pěkný.

A: Já jsem brečel jak malý kluk, já je mám doma, housle mám doma.

Q: No to se vůbec nedivím.

A: To byl dar od táty, ještě tam byl smyčec u toho, já jsem ho nechal znova potáhnout. Začal jsem hrát, já idiot, taky pak přišli ty problémy s babičkou. Já jsem dvakrát jsem začal aspirant, pak vždycky přišla nějaká krize doma, tak potřetí jsem už nezačal. Už jsem neměl dost morální …… …..Jak jsme se dostali do toho Ravensbrucku. Prostě nás naložili do vlaku, tenkrát nám dali na cestu, no chleba asi, byly tam kivi, na vyprázdnění sobě, a i voda tam byla, tak to nebylo tak, nebylo top narvané tak jako při těch transportech německých potom, tam si mohla si sednout, to bylo, norma byla dva koně v jednom vagónu a asi deset vojáků nebo kolik. Nás tam bylo možná 60, 80 ne, 50, 60 lidí nás tam bylo, no sedli jsme si na zem prostě, nebyly to vražedné podmínky, když jsme jeli do toho Ravensbrucku, do Ravensbrucku jsme přijeli do Furstenbergu na stanici a z Furstenbergu nás odvezli autama, nechtěli přes město…

Q: Aby to nebylo vidět.

A: Do mužskýho tábora. Tak tam jsme byli jako napřed jsme šli do lázní, to byl rituál v každém táboře, ostříhali vlasy, ohanbí, podpaží, okoupali a dali nám čistý obleky, tenkrát nám dali, to bylo v březnu, jsme ještě dostali tu tmavou nikoliv z toho plátnovýho šatu, jsme dostali ještě zimní oblečení, kabát jsme dostali, čepici, boty, ty byly, já jsem je ……., ty jsem si nechal a pásek, to bylo všecko, co jsem měl, co jsem já měl z toho. No a dali nás na ten poslední, já myslím, že to byla pětka, ten pátý blok, to byl židovský blok, pak tam byly samé bloky, kde byli Němci a Poláci. Židé byli v Buchenwaldu v zvláštním bloku. 

Q: V Ravensbrucku.

A: V Buchenwaldu taky.

Q: Jo taky.

A: To byly židovské bloky, jestli chceš, tak ti je vyjmenuju.

Q: To nemusíte.

A: Já jsem byl na třetím bloku, na patnáctém bloku a potom na tom devětadvacátým bloku v Buchenwaldu a v Ravensbrucku na té pětce. Teďka nás nahnali do toho bloku, každý dostal to normální jako každý ostatní, měli jsme tam třípatrový pryčny, dvě deky, ale ty deky brali pryč, ty deky ve dne museli jsme odevzdat, a jestli tam bylo ložní prádlo, to nevím, prostěradlo bylo, dvě prostěradla, myslím, byli nebo ty deky jsme strčili do kapny , prostěradlo bylo na posteli, tam taky polštář slámou vyplněný, a přikryli jsme se plátnem, teda dekou a plátno bylo taky na posteli, prostěradlo, místo povlaku bylo prostěradlo, to bylo třípatrový postele a vždycky jsem šel do toho prostředka, tam nebylo tak zima a byl tam i dobrý vzduch, nahoře se to vydýchalo, v zimě se to vydýchalo, to bylo těžké, to se těžko to..

Q: Vzduch stoupá nahoru.

A: Jo ještě v Buchenwaldu, můžu říct nějaké připomínky k Buchenwaldu? Teďka jsem si na něco vzpomněl.

Q: Jo, jo.

A:  V Buchenwaldu bylo hodně vězňů, kteří měli zelené …, to byli lidé, kteří, to byli zločinci většinou, zloději, zločinci a nejobávanější kápo, který v Buchenwaldu byl, se jmenoval kápo Fogl a on byl zelenej ten, to byl zločinec z povolání. A to byli většinou takový a elita mezi těma zelenýma byli kasaři, to byla elita, to byli slušný chlapi, kamarádský, ti nebyli jako ti ostatní vězni, to byli vrahové, ti zabíjeli lidi, ale tam jsem poznal, tam byla taková parta kasařů, to byla elita, výborný zámečníci, dělali specialisty dílen atd. a v tom kamenolomu byl kápo Fogl se jmenoval, pocházel z Hamburku, on byl sadista a byl homosexuál, ale homosexuál asi tím, že on seděl, ten seděl 10 roků nebo možná ještě víc jako zločinec v base, ve vězení, tak ono to bylo, jak bych to řekl, on nebyl homosexuál jako zrozenej, jako geneticky, prostě on potřeboval pohlavní styk, tak místo onanování si našel nějakého mladýho kluka, to dělali Poláci, no a s tim mladým klukem, on si vzal na blok a s tim mladým klukem tam jako operoval. A to bylo pronásledovaný, protože homosexuály v Německu zavírali a měli růžovej …, ty byli perzekuováni, do lágru. No ale on byl prominent, to bylo ten kápo, to byl mocný člověk, ten jenom peníze si sehnat, sehnal si, co chtěl, ty v tom dělali šmelinu s těma SS, protože za jednu cigaretu jim třeba dali marku nebo kolik, tak šmelil, prostě byl movitej. A dělal v tom Steibruchu a on měl tu výhodu, že mohl jít hodinu před skončením pracovní doby do tábora se vykoupat, protože u těch drtičů, co dělali ti kluci, on tam měl ty svoje, pípl se tomu říkalo, ty polské mládežníky, co měli tak 15, 16 roků, tak ty tam měl kolem sebe a ty používal jako svoje konkubíny. A teďka vlezl do koupele a my jsme zrovna opravovali komíny ve vězeňské kuchyni, dostali jsme speciální obleky a měli povoleno se umýt než přijdeme na blok, tak jsme se šli koupat a najednou z ničeho nic vlezli jsme pod sprchy, byli tam nějací lidi, já jsem věděl, kdo je Fogl, viděl jsem ho, oni mě ho ukázali kamarádi ty starší. A najednou někdo ke mně přijde, pojď sem, já ti umyju záda, já jsem měl takové dost oblé tvary na zadečku, takže se mu líbilo asi moje tělo, začal mě najednou mýt, měli mýdlo takové to blátivé, umělé, a on měl čoveče nějaké mýdlo, které vonělo a tim navoněným mýdlem začal mě mydlit po celém těle, rozumíš od kolen nahoru a zadeček a tak dále, přitlačil se na mě takhle zezadu, rozumíš, tak jsem viděl, že má choutky nějaký, zapsal si moje číslo a zjistil, že bydlím na bloku 29 a jednoho krásnýho odpoledne přišel na blok, tam na každým bloku byl seznam, kde kdo spal, se podíval, to bylo v létě 1941. A říkal, že přijde v noci za mnou. Já jsem měl strach, kdyby to prasklo, to šlo o život, rozumíš. A já jak se ho zbavit. V létě byly otevřený okna, to byly přízemní budovy a já jsem nespal 2, 3 noci a já jsem spal, že jsem viděl na okna a najednou jsem viděl, že v noci někdo leze oknem, to bylo po půlnoci a že normální vězni nesměj chodit po táboře, ty co tam dělali ty hlídky, ty se ho báli, tak drželi hubu. Tak on tam vlez, tak já jsem začal jako „maminkó“ křičet a oni „probuďte ho, probuďte ho, ať nás nebudí, ať nás nechá spát“ a on zmizel, protže když tam začali lidé volat, kdo to mluví, on vyskočil oknem, „někdo utíká oknem“ někdo zařval, jo. Tak dva nebo třikrát tam byl, ale z toho vzniknul průšvih, protože sice on nechodil, ale já, když třeba šel ten, co spal nade mnou a nebo když v noci šel, nebylo světlo, šel na záchod, tak šmátral, dotýkal se těch postelí a jak někdo se dotknul mé postele, já už jsem řval. Celý čas v Buchenwaldu, když někdo v noci šel, já už jsem řval, tak on potom přestal.

Q: teda takový drama.

A: To byla velmi vážná věc, to mě mohlo stát život, jemu by to prošlo, protože měl protekci, rozumíš. On zabíjel lidi a tak dále. Zkrátka a dobře tak jsem z toho vyvázl, to poprvé jsem byl v Buchenwaldu a v Buchenwaldu jsem byl poprvé u selekce s tim …., s tim libretistou od Franze …

Q: Jo, to jste říkal.

A: Tak to jenom dodatek k Buchenwaldu, ten kápo Fogl ještě byla taková dohra další. No tak v tom Ravensbrucku nás rozdělili do té práce. Jo a pak vybrali asi 20, 30, nevím kolik, zkrátka několik desítek, mladých židů a dali nás na odvšivení do dezinfekce, kde byly fokly, to byly takové obrovské..

TAPE 1, SIDE B

A: …z fronty a hlídali nás tenkrát nikoliv esesáci, ale verma…, ty se chovali korektně, to vždycky říkám, když mluvím o tom, ty se chovali korektně, ty vojáci neřvali, nekřičeli, ti viděli, co ti esesáci dělají, jak bijou, vraždí a tak dále, tak nekřičeli, bylo několik sudeťáků mezi nima, kteří mluvili česky a vždycky pohodili kus chleba a odešli pryč, aby někdo to neviděl, dávali pozor, když jel nějaký SS blízko, tak dávali echo, achzen řekli, to bylo takhle domluveno s nima, říct a  my jsme tam potom makali. My jsme museli ty zavšivený věci strčit na záda, měli jsme takové pytle přes sebe, abychom nedostali štěnice nebo ty  vši, zkrátka my jsme měli takové pytle na sobě, na ramena jsme museli vzít svazek těch košil, těch věcí špinavých, nešlo to do prádelny, tak to jsme museli strčit do tý pece. Tam jsem viděl teprve poprvé ten cyklon B v těch pytlích, to byly takové pytle, bylo tam cyklon B napsané, byl to prášek, my jsme potom nastrkali ty věšáky, to byl takový válec, věšáky tam byly, pak tam byly ventilátory, tak on to tam sypal, tam byl takový rošt, na ten rošt to vysypal ještě s maskou plynovou a to se ještě netopilo, vsypal to na ten rošt, to teplo to při 25 stupních se začalo vyvíjet, uvolňovat, to bylo na nějakém nosiči se rozkládá H2N2, kyanovodík, HNHN no, tak se to psalo. A odvšivovali půl hodiny. Já jsem to neměřil. No a pak pustili ventilátory, silné ventilátory, to hučelo to, a otevřeli dveře, že jo, udělali průvan a vytlačovali ten kyanovodík pryč. A my jsme nemuseli u toho, to bylo celkem pro nás dobré, protože esesáci tam byli, tak jsme museli rychle bez šatů utíkat a za šatama jsme mohli jít pomalu. Tak jsme si potom sedli okolo a když pršelo, tak jsme si postavili takovej, z takovejch těch pytlů nebo gumy nebo z něčeho nepromokavé ty, tak jsme se schovali před deštěm. A tam stáli taky ty vojáci s náma, blízko nás, aby měli předek a zadek, aby jim nikdo neutekl. Ale to bylo pro nás docela příjemné, sem tam kousek chleba člověk dostal, tam bylo, z Čech tam bylo málo kluků, tam bylo snad 5 židovských kluků z Čech, tam byl nějaký …, ten byl z Mikulova, já už nepamatuju, bylo nás asi 5 kluků, nevim odkud, ale Herman …, s tím jsem se kamarádil. Tak jsme museli čekat půl hodiny, pak jsme museli do toho kotle, už to bylo provětraný, ale když si nesla potom přes sebe, my jsme to nosili na zádech, tak ses nadýchala těch klád, nebylo to dobře vyvětraný, tak najednou si koukal, jak ten sebou seknul, přiotrávil se, kvůli prádlu. A já jsem si vždycky dával hlavu stranou, to mi říkal ten Čech, ten sudeťák mi říká, hele, my víme, že, nečuchej ten smrad z toho dezinfekčního. Nevěděl, že to je kyanovodík, to byl primitivní kluk, ale říkal, že se udělalo špatně, hodně kluků omdlelo, tak že musím, abych vystrčil hlavu na opačnou stranu.

Q: A to jste ještě nevěděli k čemu se používá?

A: Ne, to senevědělo, že to byl kyanovodík. Tohle že byl kyanovodík jsme věděli, ale že to zabíjí, že zabíjí vši, to jsme věděli, ale to jsme nevěděli, že se to používá na zabití lidí. Ty pytle jsme museli potom odnést a tak dále, to se dalo takových 8, 10 pytlů, pak jsme museli to potom dát do takových pytlů a dát to zvlášť, aby se to mohlo odvézt. Tak tam jsem dělal velmi krátkou dobu, snad dva měsíce, ale bylo to pro nás příjemný, protože jsme se mohli odpočinout při té práci, my jsme bloumali. No pak jsem byl přidělený k zedníkům. Moje první práce byla zdění kanálu pro budoucí fabriky a vedle, ten mužský tábor byl zase takovou zdí ohraničený od ženskýho tábora. A tam dělali, připravovali jsme topné kanály pro fabriku, pro haly ve fabrice, tak jsme tam dělali topné kanály, kde potom ty topenáři dělali parní vedení. No a tak to jsme zdili a tadyhle byl kousek a na druhý straně byly baráky a když jsme tam přišli, když jsme se dostali z toho volnýho prostranství, tam byl plot, normální dvojitý plot, nebyl elektricky nabitý, a tam byly ženy. Já jsem slyšel, že někdo mluví česky a blízko byly ty strážní věže a v přestávce jsme viděli odkudsi, ty holky šli okolo, když tam nosili ty věci, tak jsme navázali kontakt, ale já jsem jí teda neviděl, já jsem viděl jenom doleva, ta holka byla vpravo, to bylo od nás takových 50 metrů, tak to nebylo moc slyšet.  Tak říká, hele ve dvanáct hodin se mění stráže a oni vždycky ty, co jsou na věži, jdou dolů a kecají s těma dalšíma a kouřej cigarety, to trvá takových 10 minut, jakože to nehlídaj, když tam není žádný. A skutečně, já jsem se potom holek ptal, jestli tam není náhodou maminka nebo sestra nebo někdo z Radvanic, že bych s nima chtěl navázat kontakty. A oni potom to zjišťovali a ptali se, no v tý písárně a v tom seznamu, tak říkali, že tam nikdo není. Tak jsme se s těma holkama seznámili, no seznámili, domluvili, tak ta jedna potom říkala, taková pádesátiletá paní říkala, hele sežeň si kýbl od marmelády a špagát, ten špagát uvaž na klacek a ten kýbl nám hodíš pod drátama, my si ho špagátem podtáhnem, klackem, a dáme vám tam nějaké vařené brambory a jídlo. Představ si, že ty holky kradli králíky, tam pěstovali králíky, angorský králíky, bílé. A hodili nám ten klacek zpátky, já jsem to přitáh a tím jsem si udělal kariéru, že jsem ty syrové brambory, někdy byly vařené, někdy to bylo smíchaný s kukuřicí nebo z něčím, z nějakým zrním vařeným, byly tam kopřivy v tom nebo nějaká zelenina, tráva tam byla, my jsme to snědli klidně i z tou trávou a když to byly brambory syrové, tak jsem dělal bramborové knedlíky, bramborové knedlíky, já jsem si vzal plechy, ty kápové nebo ty předáci museli sehnat starý chleby, měli kontakty na lidi z prasečárny. Já jsem na tom plechu nastrouhal tvrdý chleba jako mouku, zadělal jsem, ty brambory jsem oškrábal ještě s jedním klukem, napřed jsme strouhali brambory na tom struhadle, který jsme si vyrobili sami, ruce jsme měli zkrvavený, ale taky jsme si dali rukavice, abychom nastrouhali brambory, scedili to přes plátno tu vodu zbytečnou, ten chleba jsme tam do toho dali, vajíčka jsme neměli, akorát každý si musel sehnat margarýn, ty kápové měli margarýnu dost. Já jsem vždycky měl tu vodu, to samozřejmě když to nelepilo, tak já s tim kamarádem jsme si dali to, co zbylo z těch, jak se dělaj chlupaté knedlíky, tak tam vznikne taková hustá voda, tak to jsme posolili, dali jsme si tam trošku margarýnu, my dva jsme jedli tekuté a to jsme dali klukům, samozřejmě bylo nás tam 8 nebo 10 a v tý skupině každý dostal ten ešus těch knedlíků, nějakej knedlík jsme taky ukradli, hodili do toho. Takže to bylo výtečný, že jsme se najedli trochu těch knedlíků s rozdrobeným chlebem a tak. To bylo výborné komando, to bylo riskantní, kdyby ty holky chytli, tak nevím. A kdyby nás chytli, tak já bych tu neseděl, ty holky taky, by zlikvidovali samozřejmě, to bylo přísně zakázáno s ženama kontakty navazovat. Tak to bylo v Ravensbrucku to plusový. Tam jsem taky byl u druhý selekce, tam vybírala nějaká zkušebna esesácká, zkoušeli nové léky a vybírala mladé lidi. Oni, to bylo tak nějak na jaře a oni se  vrátili tak v červenci zpátky bez ruky, bez nohy, mrzáci, potom je všecky poslali do toho Aláhu, to byli mrzáci, tak to neměli šanci přežít, to jsem měl kliku, kdyby mě tam vzali, tak tu taky nesedím. Tak to, my jsme se to dozvěděli až potom, co to vlastně bylo, až na konci, potom povím, jak jsem našel teď před dvěma rokama ten institut, kde je eutanázie blízko Pirny, to je Zonenstein se to jmenuje, to byl hrad na kopci a tam je institut pro ty ekology a tam jsem našel záznamy pluku, z kterýho jsem …, tam jsem našel jednoho rabína z Olomouce, koho jsem znal, jsem si zapamatoval a tak tam je zabíjeli potom. Tak to byla selekce, ze který jsem vyvázl, to byla druhá selekce. No a jeden z dalších takových negativních zážitků bylo, že jsme stáli na tom apel plaz, to byla místnost…

Q: Já vím no apel plaz.

A: …tam se ráno a večer odpočítávali vězni. Jednoho dne se zjistilo, že chybí nějaký člověk, tak lágr musel zůstat na apel plazu tak dlouho, dokud ho nenašli mrtvýho nebo živýho. Takhle, ty němečtí, co stáli okolo, ta strážní služba, musela zůstat stát, na místě nesměli, dostali takový baterky, svítilny, aby tam nikdo nemohl zdrhnout. My jsme stáli tu noc, kterou ten chlap zdrhnul, celou, nesměli jsme jít na blok, nedostali jsme nic jíst, vyčůrat jsme se nemohli, to bylo to nejhorší, my jsme čůrali do kalhot, i ostatní věci jsme dělali do kalhot, smrděli jsme jak tchoři, to nebylo možno vydržet, bez jídla, bez pití, třetí noc teprve, teda 36 hodin jsme stáli, tak ten první den jsme stáli, celý druhý den do noci, až teprve k ránu přivlekli toho chlapa, to byl nějaký Němec, zámečník a už byl polomrtvej, mezitím postavili šibenici, a teďka před náma pověsili toho kluka, ale on vůbec nereagoval, on už musel být ubitý, heknul trošku, když se zlomil ten vaz, to bylo před náma, před našima očima, ale ten následující den nás hnali do práce, špinavé, pokaděné, počůrané, promočené, bez jídla a my jsme museli ty kanály dělat, to už bylo za tím ženským táborem. Až večer jsme přišli zpátky do práce, tak jsme teprve mohli se vykoupat, to naše komando nás nahnalo, ten lágr, to bylo až v Buchenwaldu potom, dohnali tam toho zelenýho, toho zloděje nějakýho, toho dali esesáci pryč, poslali ho do jinýho tábora a nějaký Čech z Buchenwaldu se stal lágrem, vězeňským nejvyšším pánem, když nás ty zubožené viděl, tak zařídil, že jsme se šli vykoupat, že jsme vzali čisté šaty prostě spodní prádlo a tak dále. A teprve, první večer nic, druhý večer nic a teprve třetí den jsme dostali večeři, ten …, který nás měl, ten chleba zašmelil, my jsme dostali jenom chleba za ten jeden den a dvě porce chleba, půl chleba každýmu ukradl, to dělal on, ale potom špatně skončil. Tak to bylo strašné bez jídla a pracovat. Tak to jsou moje negativní vzpomínky na Ravensbruck. Ten náš … se jmenoval Fritz Meser, to byl zabiják, ten si vyhlídl chlapa, který měl zlatou korunku nebo tak, když dobrovolně si nenechal vytrhnout od někoho zlatý můstek, tak ho utloukl. A tím on šmelil s těma esesákama na ty cigarety a měl kumpána, to byl vídeňský zloděj, žid, taky měl zelení .., žlutou hvězdu, ten se jmenoval Schmied a jak se jmenoval křestním, to jsme zapomněl. A to byli kumpáni a oni okrádali o chleba a šmelili s těma esesákama. To mělo pro mě dohru ještě v Buchenwaldu. No a šli jsme na transport do, tam to  trvalo nějak srpen, září, nevím přesně kdy nás sbalili. Proč? Protože všichni židé z koncentráků, z ostatních koncentráků, pokud nebyli nezbytně nutní pro ten tábor, byli posláni na východ, ale … nepadlo, jenom na východ, to se věděl, že jdou na východ, to byly ty likvidační tábory.

Q: Já vím. 

A: takže všichni židi museli pryč, oni nás sbalili, srpen, září. A strčili nás do Sakshauzenu, tam jsme byli krátko, tam jsem vlastně pracoval ve dvou komandech, v Sakshauzenu jsem pracoval v takzvaném sukomando, to znamená, my jsme testovali boty pro fabriku, která se ucházela o dodávky esesákům, pro SS a pro armádu, dostali jsme boty, ty musely pasovat, to jsme si mohli vybrat patřičné číslo, ty boty měli svou značku a my jsme museli, na plazu vpravo od hlavní brány vyrobili takovou cestu, část byla beton, část byla asfalt, část byla z malých kamenů, velkých kamenů, písek, hlína atd. a my jsme museli chodit, celý den, jestli pršelo nebo nepršelo, tak my jsme tam byli celý den, tak vedro nebylo, ale ti, co tam takhle běhali v srpnu, v červenci, museli být chudáci.

Q: Na tom slunci no.

A: Nic, na záchod si nesměla, pít si nemohla, jíst si nedostala, nic. A když nějaký sviňácký esesák měl službu, tak dal rozkaz klusem, no tak když upadli a nepodařilo se jim se postavit, tak je tloukli holí, puškou a tak dále, hodně jich ubili a když někdo nemohl vstát, tak střelili do hlavy, zabili, ale tam hodně lidí zahynulo. To bylo jedno z nejhorších komand. No a pak tam byl nějaký inženýr Škuta, který byl písařem na komandu zahradníků a on byl vlastně inženýrem na dole Ludvík, Škuta se jmenoval, jak jsme …

Q: No, no, no.

A: …a on organizoval ty přechody na druhou stranu.

Q: Aha.

A: A když jsme ho tam uviděli, tak samozřejmě, že si mě k sobě vybral, takže já jsem tam byl u něho asi tři týdny, ale strčil mě do takové té boudy, kde jsme spravovali ulomené ty, jak se zlomilo rýč nebo lopata a hrábě, tak jsme to opravovali, no a on vždycky tak trochu vařený zeleniny, chleba a tak. Tam jsme se měl ty tři týdny dobře u něho. Kávu jsem měl, sice náhražkovou, on měl cukr, sacharin, takže tam jsem se, jo kluk tam chodil do hudební školy s Karlíčkem, Karlíček hrál na klavír, já jsem hrál na housle, jezdili jsme na koncerty z tý hudební školy, Škuta, myslím, zahynul, nepřežil. Z toho komanda nás vytáhli a poslali nás do cihelny, klinkerverk tomu říkali, tam se vyráběli klinkry, to byly tak ostře vypálené cihly, ty červené, jak v Německu stavěli takové ty domy, které se neomítaly, kostely atd., tak to byly velmi tvrdé cihly. Představ si, akorát vždycky jsme museli ze soboty na neděli a v neděli jít vytahovatty pálené cihly, rukavice jsme neměli, ty horké cihly jsme museli nandat si na prkno, pět cihel jsme museli donést, vynést z tý pece a tam byl Havel kanál, prostě nějaké dvě řeky byly spojené Havel kanálem, tam stály lodě a prkno bylo, prkno tak 5, 6 metrů dlouhé, bylo upevněné na břehu a druhý konec byl na lodi, byly dvě prkna, zepředu a zezadu, a ty vězni museli jít na to s těma pěti cihlama. No ale to se houpalo, tak dokud byl jeden na tom tlustým prkně, ty si se přizpůsobila tomu rytmu a přežila si to, dostla ses dobře, ale když začali hnát lidi, tak aby netloukli, tak lidi se začali lézt ne po jednom, ale když tam vlezl druhý, tak mu přerušil to kmitání a jeden z nich spadnul do vody nebo oba. Když někdo spadnul do vody, tak to byla z 80, 90 procent smrt. Kdo neuměl plavat, tak se utopil, ty cihly spadly do toho, to byla strašná škoda pro ty Němce, tak oni tloukli, tloukli, tloukli a kdyby někdo uplaval ke břehu, a často se stalo, když se chtěl vyškrábat na břeh, tak tě pral buď puškou nebo mlátil. To bylo taky hrozný komando. Ten klinkerverk zrušili hned po válce….. No a přišel říjen, kolem 15. října nás nacpali do vlaku, ne napřed jsme se koupali, o tom teda nemluvím ve školách, protože je málo času na to, ale tam jsem zažil, říká se, že to bylo první povstání vězňů Sakshauzenu, když nás vezli z Ravensbrucku do Sakshauzenu, tak jsme se na cestě stavili na nějakém letišti, kde pracovali židovští vězni. My jsme je naložili a já jsem byl v tom autě, možná jich bylo 20, možná jich bylo 30, a byly tam dvě auta nebo kolik tam bylo aut už nevím, tak my jsme tam byli, nás tam bylo 10, 15, z toho Ravensbrucku, nastoupil k nám stav, který měl být a to druhý auto čekalo a pak jsme odjeli do Sakshauzenu. A když nás vypravovali, koupali, dávali nám čisté šaty pro ten tábor, tak najednou tam přišli staří mazáci ze Sakshauzenu, kluci, stejným způsobem před čtrnácti dny vypravovali nějaký transport sovětských zajatců a vrátily se akorát zkrvavené šaty od nich, myslím, že jdete na smrt. Tak byl tam nějaký Zonenstein, vězeň z toho letiště, už byl v nějakých jiných táborech a on byl takový vůdce té skupiny a oni vyskočili z okna a začali křičet ty Němci, ty kluci, nechceme chcípnout jako ovce a vrhli se na ty esesáky, co tam byl apel. Samozřejmě ty … na to skočili, srazili zkrátka na zem, tloukli nás, ale tam byl, jak se jmenoval, já už jsem zapomněl, od lagrfuhrera, a on tam viděl ležet Zonensteina a ten Zonenstein byl jeho sluha v nějakým táboře předtím, já nevím, v kterém, Zonenstein postav se, vy jste se zbláznili, co to blázníte a on říkal, že nechceme chcípnout jako zvířata. A co mluvíš o chcípnutí, my vás potřebujem na východě, abyste tam pracovali a on vydal rozkaz, aby nám dali pořádné šaty, dostali jsme třetinu chleba, to bylo poprvé z lágru do lágru třetinu chleba. A takový kus krvavé tlačenky. A voda tam byla a byly tam kýble na čůrání atd. Naložili nás do vagónu a jeli jsme. To bylo poprvé v historii, co se říká, že jako to povstání nekončilo postřílením nebo tak.

Q: Aha.

A: Jsme měli některé rozbité hlavy, zlomená žebra a tak dále. A přišli jsme do Auslitzu, to bylo 15. Října 1942, tak 60 50 bylo moje číslo v Buchenwaldu, napřed 88 14 a potom 60 50. Můj tatínek měl 88 13, já jsem měl 88 14 a v čtyřicátém roce mi to změnili na 60 50. To bylo moje číslo v Buchenwaldě. Když jsem přišel do Ravensbrucku, Ravensbruck patřil pod Sakshauzen, to byl takový vedlejší tábor, to jsem byl 18 41 nebo 42, 18 43 nebo tak nějak, to bylo moje číslo v Ravensbrucku a v Sakshauzenu. Ale v Auslitzu jsem přišel k selekci třetí, to bylo vykoupání, nám ostříhali vlasy a nazí jsme museli k příjmu, naštěstí bylo teplé počasí, nahatý jsme museli z té lázně utíkat na apel plaz a teďka vždycky jeden člověk musel vystoupi, esesák stál na stole nebo na bedně, na vyvýšeném místě, Petr se jmenoval, …, to jsem si zapamatoval. Já jsem k němu přišel a to jsem se jmenoval jako číslo, 18 43, tam člověk se stal číslem, to jsme ztratili naši totožnost, jsme se museli hlásit číslama. A on se mě ptá, to byla selekce, jaké je tvoje povolání? A mě bleskla taková myšlenka v hlavě, myslím, že jsem už o tom mluvil, v Buchenwaldu, v Ravensbrucku, v Sakshauzenu jsem záviděl klukům, kteří pracovali ve vězeňský nemocnici, za prvé z čeho jsem měl strach, za prvé, že nechodili na apel, v zimě, v dešti, v mrazu nemuseli stát dvě, tři hodiny na apel plazu při apelu, pracovali v teple, za druhé, to jsem cenil si skoro stejně, tedy možná, že ještě víc, nepřicházeli do kontaktu s esesákama tak často, vždycky tam přišel nějaký ten esesák, ale ten se tam učil operovat na lidech a nebo pod dozorem nějakého lékaře tam se učil, oni se učili vlastně, oni studovali medicínu 2 roky, 2 a půl roku, jestli 3 roky, tak byli už tak vychovaný lékaři to byli. Jídla měli trošku víc a byli v teple, já jsem jim strašně záviděl. A teďka mě napadla, bleskla mi taková myšlenka, když se mě ptal, jaké je tvoje povolání, tak já jsem byl drzý a já jsem řekl, já jsem student medicíny. A on se mě ptal kde. Já jsem řekl Karlova univerzita v Praze. A on jaký semestr a já jsem říkal dva, dva semestry KU v Praze, tak byl jsem uznán jako práce schopný a dal pokyn tomu esesákovi, aby mi přidělil číslo a on mi přidělil to číslo 70 315 a teďka to zapisoval do těch knih a tam stál vězeň, který měl kalamář, tuš, kalamář a normální pero, to ty vůbec neznáš. To bylo drátěný pero, to jsme psali ve škole, namočil do toho kalamáře a on mě vypíchal ne tuší, ale inkoustem tahle ta čísla, ten trojúhelník, to znamená, že jsem žid, jo.

Q: Aha.

A: To dělali ale dodatečně, nemají to všichni kluci ten trojúhelník, ale já jsem potom nějak se dostal na to, já jsem měl jenom několik týdnů, pár týdnů ve vězeňský nemocnici, takže nějaký esesák se seznamem, každý číslo vyvolal a já jsem se mu nachomejt, nahoru nešel do prvního patra, tam se bál těch štěnic, vší, klíšťat. Tak zkrátka a dobře jsem se dostal do SS…, byl jsem vybraný, ale to je zase klika, ten nejvyšší na tom bloku byl blok…, každý blok sestával, měl nejstarší bloku, pak tam byl stu…, to bylo oddělení, půlka byla A, půlka byla B a tam vždycky u každýho bloku byla ložnice a tagesrau a ty dva nebo někdy byli tři, dělali tam čistotu. Ale v nemocnici vězeňský byl lágrelteste jako kápo všech bloků, ty bloky byly 28, 21, 20, 19, 8, 9, to bylo pět těch bloků, kde byla nemocnice a tam leželi všichni dohromady, židé.., na bloku v Auslitzu byli na stejném bloku Němci, jako árijci Němci, Poláci, no všechny národnosti a židé taky, tam neleželi židé na zvláštních odděleních. A tak já jsem byl na bloku 21, to bylo chirurgické oddělení, potom jsem dostal teplotu a tak jsem ležel tam jako nemocný a měl jsem vysoké teploty, měl jsem zánět dutiny čelní. A chtěli mi dělat punkce, no já jsem v noci jednou kejchnul a pustilo se mi to a košili jsem měl asi tak po pupek, leželi jsme čtyři v jedné posteli, dva takhle  a dva z druhé strany, dva měli hlavu tady a dva tady, to bylo přeplněné všecko, kopali jsme se v noci ze spaní a tak. Já jsem se chytil … rozumíš, s tim hlenem, pak jsem šel se vyčůrat a horečka přešla a ležel jsem tam s teplotou. No samozřejmě jsem hned začal, jsem potkal blokertestra, který tam přišel na kontrolu, a on byl z Karlových Var a jmenoval se Dany nebo to jméno jsem zapomněl.

Q: To je jedno.

A: No a když jsem mu řekl svoji historii, řekl jsem, že jako jsem byl s klukama v Dachově, on znal ty Buchwalďáky, Štefana Heimana, pak jsem říkal a Ludvík … byl můj přítel a to říkal Ludvík ten je přeci tady, on je lagrtester, on je vrchní přes všecky ty bloky. No tak zavolal Ludvíka, objali jsme se a já jsem říkal, kluci, já jsem řekl při zápise, že jsem student medicíny a já nejsem student medicíny, já nemám ai maturitu a oni řekli, ty jseš chytrej kluk. A potom přišel rozkaz, všichni lékaři, najednou se jim rozšířilo..takhle Německo bylo tak v těch koncentračních táborech, že lékař jako takový, ať byl árijec nebo žid, nesměl dělat svoji profesi v nemocnici, i Polákům i Němcům zakázali, aby mohli dělat doktory, ale doktory jsem Němce nepotkal, ale Poláky ano a židy ano, tam byli profesoři vysokých škol z Polska většinou a většinou z Čech  nejvíc z Polska, což je zajímavý. A přijde za mnou Ludvík a říká, zítra, vybrali, musí nastoupit lékaři a studenti medicíny, potřebujou, aby léčili, tam vznikla…

TAPE 2, SIDE A

Q: Pokračujte.

A: Pracoval jako klempíř.

Q: A s vaší babičkou se poznal kdy?

A: To nevím.

Q: Nevíte, kdy se poznali. A vaše babička se narodila?

A: No tak to asi koncem roku šedesát, tak 1860. Kde se poznali s babičkou nevím.

Q: Nevíte?

A: Nevím.

Q: A potom společně žili?

A: Společně žili v těch Bártovicích, Šenov, Bártovice, Radvanice. Tam se stěhovali a tam se stěhovalo spousta lidí…..se množily děti, tak….A potom se koncem 20. století se přestěhovali do Čech, teda na Ostravsko.

Q: Hmm. Ano, ano.

A: Tam potom žili v těch vesnicích, děda si otevřel potom dílnu, po uplynutí 1. světové války v radvanicích u nějakýho pana Přemka, to si pamatuju, kde měl děda dílnu.

Q: Hmm. A měli teda rodinný dům asi, že jo.

A: Ne, neměli, tatínek vystavěl v roce 1931 barák v Radvanicích, tak v prvním patře bydlela babička, ve sklepě měl děda dílnu a v prvním patře tam byli nájemníci a v druhém patře tam byl jednopokojový byt, myslím, pokoj, kuchyně nebo jednopokojový byt, tam bydlel nějaký pan Pacl, to všecko, co si pamatuju, co bylo před válkou do roku 39. Takže my jsme bydleli v prvním patře, babička bydlela v přízemí, pod náma.

Q: Jo a jak teda byli moc nábožensky založení vaši prarodiče? Tak vlastně to jsou prarodiče…

A: Ty byli velmi, ty byli jako nábožensky založení velmi. Nikoliv ortodoxně, ale tak dodržovali všecky předpisy, dodržovali košer domácnost, rituální kuchyni, o svátcích nepracoval ani jeden, to dodržovali. To u nás to už bylo, já jsem chodil do školy, o těch vysokých svátcích sice ne, ale o těch normálních svátcích, ačkoliv jsem mohl jít do toho …, byl dneska svátek a nepřijít do školy, to tatínek nechtěl, takže jsem akorát na vysoké svátky jsem nechodil do školy, to jsem měl distanc, to jsem odevzdal, že mám židovské svátky a tím to končilo.

Q: Jo a že nějaké problémy s tím..

A: Nebyly žádné. To byly ty novoroční svátky s tím dnem smíření, že jo, to trvá 14 dní a sukot a končí to tou, myslím, …, nevím, no radost z tóry.

Q: Hmm a jak vypadá teda, ten dům postavil roku..

A: 1931.

Q: Váš tatínek.

A: On tam měl obchod, v tom obchodě pracoval s maminkou, napřed to byly obuvnické potřeby, pak v 28., 29. Roce měl konkurz, prostě, jak začal Baťa s dílnama, tak, tak ti co dlužili, tak se vyrovnání, se vyrovnal s těma dlužníkama a otevřel si, jaksi půl obchodu byly obuvnické potřeby, to byla ta menší část a větší část bylo železářské zboží, hřebíky, nádobí, vidličky a tak dále. A pak byla … taky.

Q: Jo, to všechno dohromady.

A: To byl drobný obchod, to nebyl velký.

Q: A jak ten dům vypadal, kolik měl místností, jestli tam byla elektřina…

A: Byla, byla elektřina, nahoře byly dva pokoje, kuchyň, dva byty, dva pokoje, kuchyň, babička byla pokoj a ještě jeden půl pokoj, babička byla jedna a půl, jedna ložnice  a kuchyň to byl takový malý kumbál, tam spal ten strýc Samul, no a takže byly dva pokoje, kuchyň nahoře, s koupelnou, ten druhý byt taky a pak nahoře v tom druhém patře tam bydlel ten koželuh, měl kuchyňský kout a měl jeden pokoj, to nebyl velký dům.

Q: Nebyl?

A: Nebyl, nebyl, to bylo celý, celý to, no. Babička bydlela dole, no a babička vlastně vychovala, po rozvodu strýce, bratranec žil u babičky, Fritzek byl, Max byl starší, Fritzek byl mladší, Max žil u babička, takže v našem domě, nežil u mámy a ten druhý syn, ten byl u maminky jeho.

Q: Hmm. Se kterou se rozvedl.

A: Ten byl v Ostravě, který se rozvedl. Ale  Fritzek taky chodil k babičce občas.

Q: A měli jste u toho domu zahradu?

A: malinkou zahrádku, takovou, tři takové místnosti byly tam, tam byla zahrádka, tam tatínek sázel stromy, z těch stromů jsem ještě jedl jablka jednou, ovoce, to v roce 39, to jsem ještě občas jedl tam. A my jsme měli pronajatý kus záhonu, pole, takových 50, 60 metrů dlouhý, široký 3 metry.

Q: A co jste tam pěstovali?

A: Tam jsme sázeli brambory a zelí, brambory a zelí hlavně, to jsme okopávali, my jsme nakládali zelí, kysané zelí, já jsem šlapal s tatínkem a maminka nám šudlovala nohy, … nohy, pak nám ušila takové, to bylo ušitý z plátna, takové punčochy z plátna, ostříhaný pak nehty a vymáčený a dezinfikovaný a  já nevím, co všecko a potom jsme šlapali zelí, to jsme vytlačovali vodu z toho, to byly sudy takhle vysoký, kolik to může mít, tak 150, možná 200 litrů, 200 litrů možná, že jo. To jsme si vlastnoručně vyrobili.

Q: A měli jste nějaké domácí zvířata?

A: Slepice, slepice a husy, husy, kachny, spíš ty husy, slepice jsme měli a husy.

Q: A vaši prarodiče, nepamatujete si nějaké politické zaměření nebo…?

A: Nestarali se naši o politiku vůbec, tatínek byl v obecním zastupitelstvu za obchodníky jeden čas, v zastupitelstvu jako radní nebo jako, prostě jako člen obce, člen vedení obce, tak on kandidoval za jako živnostenskou stranu, ale to bylo tak nějak počátkem 30. let, potom po 33. roku už se nepral do politiky, když nastoupil Hitler k moci a teďka s těma Němcema začaly ty tahanice, tak nechal politiky.

Q: A v té vesnici, v které jste žili, měli jste nějaké židovské sousedy nebo jste tam žili jenom…?

A: Tam bylo 14, asi něco mezi 12 a 14 a 15 židovských rodin, my jaksi jako partneři jako pro mě, přibližného stáří, tak tam byly akorát Begrovy dvě děvčata, ty byly tak o 3, 4 roky mladší než já, pak tam byl ten bratranec jeden a jinak jich tam nebylo moc dětí, Foglové ty měli kluka, ten taky byl mladší než já, byla tam rodina Laubrova, to byla taková, on byl ředitel pivovaru a on měl Editku a to byla čtrnáctiletá, taková prsatá a už měla manikúru a lakované nehty a ondulované vlasy, vozili ji autem do školy, tak té jsem se ani nesnažil dvořit jako patnáctiletý. Ona chodila do gymnázia a autem jezdila do školy, no.

Q: A to byli teda židé?

A: To byli židé, ale ty celkem byli německy mluvící, ty byl, já bych tak řekl, byli málo pobožní, nebyli hluboce pobožní, nebyli, jak se říká, ateisté, ale byli prostě, akorát ty vysoké svátky jakoby trošku, sabat, nedrželi ty vysoké svátky, já jsem chodil do synagogy, já jsem byl v synagoze Laubr..Laubr se jmenoval, nikdy nepotkal, ty už byli asimilovaní. Pak tam byli Kohlovi, to byli sourozenci, ale ti neměli samozřejmě děti, to byl textilní obchod. Pekař byl Fogl, ten měl syna, který mu zdrhnul do cizinecké legie a vrátil se blbec v 37. nebo 36. roce, jestli to byla židovka ta jeho žena nebo Arabka, to nevím, a ten měl kluka, to byl gauner, správný chlapec a tak on potom taky dělal pekaře a skončil někde chudák v Buchenwaldu.

Q: No a vztahy vašich prarodičů se sousedy?

A: Dobrej.

Q: Dobrej.

A: Bezproblémový.

Q: Hmm. I z Čechy jste se normálně kamarádili, navštěvovali?

A: Jistě, samozřejmě, on měl jednoho tovaryše, který pocházel z Beskyd polských, tak ten, Jureček se jmenoval, tak ten tam někdy u nich, ten spal v dílně, babička mu vařila, k babičce chodil se najíst a oni spolu dělali, poslední práce Jurečka byla na katolickém kostele, střechu spravovali a pár dní na to jeli do Terezína. On hrál s panem farářem kuželky a karty, mastili to v pátek, ne v sobotu po šábesu, a hráli karty a na kuželky chodili do Sokolovny, jestli v dělnickém domě, dělnický dům, tam hráli karty, tam nebyly kuželky, kuželky byly na Sokolovně, tak tam chodili hrát kuželky, ale většinou mastili karty, taroky hráli.

Q: Takže takhle vztahy se sousedy bez problémů?

A: Bez problémů.

Q: Výborné.

A: Já jsem  tam měl taky německé kamarády, jo, zůstali nám věrní, když maminka, když … zavraždili v Buchenwaldu, tak jsem se potom od sousedů dozvěděl a maminka to napsala to parte, já jsem mamince, v Buchenwaldu se zachovaly dopisy, které jsem měl, a já je nemůžu najít. Ty dopisy jsem dostal zpátky skoro všecky.

Q: Tak třeba je najdete ještě někdy. A nevyprávěli vám vaši prarodiče o svém dětství, o svých rodičích nějaké historky..

A: Ne, ne.

Q: To jste neslyšel.

A: To bylo tabu. Ne tabu, ale o tom se nemluvilo.

Q: Jo a váš dědeček nebyl někde ve válce nebo?

A: Ten byl v první válce a mám dojem, že ještě ve 12. Roku byl v Jugoslávii proti Srbům, v Srbsku během srbsko-rakouské války, tam bojoval a dědeček, my si s chudáka dědečka dělali legraci, on bojoval na italský frontě, byl na Pijavě a my jsme mu říkali, no jo Pijava, ty vzpomínáš na Pijavu ve vinným sklepě, tam byla jatka, tam padlo skoro sto tisíc Čechů a Slováků, já nevím to číslo, ale strašná kvanta, oni Italové to práskali, nějaký blbý generál tomu velel a italské dělostřelectvo úplně rozbilo rakouskou armádu, oni se museli stáhnout potom z tý Itálie, severní Itálie.

Q: Jo, nevíte něco o jejich sourozencích?

A: Čí?

Q: Něco o sourozencích vašich prarodičů.

A: To byl ten \jakub, strýčka Jakuba bratr, to byl můj dědeček, tatínek maminky. No a ta teta, která žila v Zábřehu, Šaufi.., to byla taky z té rodiny, o více sourozencích nevím.

Q: A stýkali se spolu často nebo?

A: No tak vždycky o vysokých židovských svátcích se setkali u nás, u dědečka Jakuba, ty starý se moc nestýkali, ty neuměli chodit, ta mladší generace, my jsme se jako, ten kontakt se strýčkama jsme udržovali my s tátou tím, že jsme chodili v sobotu na tu motlitbu, když byly ty svátky, tak jsme chodili na motlitbu, na vysoké svátky jsme chodili k tomu strýcovi, že jo, tan byl pobožný, měl tóru doma. Akorát na syncha tora jsme šli do ostravský synagogy. Ale jinak jsme, ale já jsem někdy, když byly ty svátky, takové ty menší, jak byl minian a všelijaký byly motlitby, sukot nebo tak, tak jsem do Orlové šel, do desíti jsem byl ve škole a pak jsem šel do synagogy. A když byla kompozice, tak jsem utekl taky. 

Q: Jste toho využil.

A: Já jsem byl gauner na škole, já jsem měl jednou trojku z mravů.

Q: Jo a za co jste to měl?

A: Za co? Maminka mě naučila tancovat valčík, už v tercii jsem perfektně tančil valčík, já jsem nikdy nechodil do tanečních a tancoval jsem rád, do Sokolovny jsem chodil na večírky. A bylo teďka katolické náboženství a tam mohl zůstat, kdo chtěl, páter Bírek se jmenoval a ten by nás tam měl nechat, tak poprosil, abych mu řekl, že to jaksi z židovského hlediska Starý zákon, tak já jsem tam šel a vypravoval jsem tam, co jsem se naučil v židovském náboženství, ale na to katolické náboženství jsme museli ze třídy a zdržovali jsme se ve třídě, kde byl zpěv, tam byl klavír, no a holky sedly ke klavíru nebo někdo sedl a začal hrát valčík, no tak my začali tancovat a ta která se mi nejvíc líbila, tak jsem ji popadl a jsem s ní tancoval, tak já jsem byl vlastně jediný kluk, který tancoval, valčík, polku, tango mě holky naučily a takové ty tance foxtrot, pak jsem tancoval ještě rumbu a ještě jsem tancoval besedu, anglický waltz jsem tancoval, a ten, no ta muzika 30. let, která to byla.

Q: Tak to máte jedno, když si nemůžete vzpomenout, to nevadí.

A: Swing! No a pak jsem byl žádaný tanečník, no a holky, když to viděly, tak oni měly půlkolonu, v polovině tanečních byla konečná kolona, že jo, ten ples a tomu půlkolona se tomu říkalo. Holky mohly od kvinty tancovat a kluci od sexty a já jako už se vědělo, že tancuju, tak holky mě pozvaly, ať tam přijdu. A byla tam nějaká profesorky, my jsme jí říkali cirkus …, vpředu prkno, vzadu prkno, ošklivá, no to byl prototyp ženský. A ona tam šla a kluci oktaváni mě začali hecovat, že daj na stůl basu vína, jestli půjdu pro tu. Já jsem šel pro tu kantorku. Já blbec, jak se začalo korzovat, tak já jsem jí utekl a oni začali tleskat a smát se, jak byli ožralí, já jsem byl taky trochu připitej, no a jí se to nelíbilo, ona si stěžovala, tak zavolali mého otce, já jsem dostal trojku z mravů a osm hodin kalce, to je tam, kde se muselo prosedět po vyučování dvě hodiny a dostal jsem se chemikovi do ruky, chemik-fyzik do ruky, Košťál se jmenoval a když mi napsal ty otázky, zabavil mi knížku a pak jsem měl nějakou starou knížku, kterou jsem sehnal, kterou jsem nosil za pasem, když byly ty otázky, tak on odešel pryč a zamknul do té sborovny a čůrat, tam měl takovou výlevku, tak jsem čůral do výlevky, což chlapovi nedělá problém, a pak jsem si jednou, se mi nechtělo dělat, vymačkal jsem si z tý tužky, jsem si vymačkal tuhu a říkám, pane profesore mě přestala psát a on zařval: Ven! Už se nikdy neukázal, tak jsem seděl pondělí, úterý, ještě ve středu, čtvrtek, pátek už jsem, to jsme chodili ještě v sobotu do školy, tak už jsem potom ……….., to znamená od dvou do pěti.

Q: Po škole.

A: Po škole. Já jsem byl gauner, když bylo okno rozbitý, tak vždycky se ptal prvního mě.

Q: Jo a teď se vás zeptám, vy jste tady, když jste byl mladý, tak jste žil v těch Radvanicích?

A: No tak já jsem chodil do Radvanic do školy, do Sokola, chodil jsem od dětství střídavě jednou do Sokola, potom do DTJ, to bylo sociálně demokratické oddělení tak jako Sokol. A pak byl katolický ..., tak s  tím jsem neměl nic společnýho, ale většinu života jsem strávil v Sokolovně, tam jsem chodil potom na ty taneční besídky a hrál jsem házenou za dorostence, fotbal jsem nehrál, ale hrál jsem hokej. A hokej tam tenkrát bylo na kluzišti, tenkrát byla ještě zima, to se postříkalo kus hřiště a na tom se bruslilo, napustili tam vodu prostě z řeky a to tam zamrzlo a na tom jsme hráli hokej, tam jsem se slečnama dělal, na ledě jsem vždycky viděl nějakou kočku, která uměla bruslit, tak jsem s ní jezdil. No zkrátka měl jsem kamarády mezi Čechama, Němcema i Polákama.

Q: A pocítil jste nějaký antisemitismus?

A: Trošku, nebyli, že by se mi smáli, ty žide prašivej, ale to byly takové spíš slovní potyčky, to nebyla žádná zloba, ten antisemitismus se neprojevoval nějak, že by …, spíš, že se mi smáli. A to Poláci byli víc antisemitští než Češi, Češi v podstatě nebyli antisemitský, protože tady to soužití Čechů a židů se nějak upevnilo ve třicetileté válce, když potom byla katolizace zpátky za třicetileté války, tak ti evangelíci, co tam byli, byli nuceni vstoupit do katolické církve a když nevstoupili, tak je perzekuovali a tak dále. Tak oni jako nechtěli konvertovat zpátky k tomu katolictví a oni radši volili třetí možnost, to už bylo za Josefa II., se stali židy i s obřízkou a na těch židovských hřbitovech z toho 1800 a něco, 1790, 1800, byli Lípa, Říha, Kominík a tak dále, jasně česká jména, čili se stalo v některých vesnicích, že tam byli, jedna část rodiny zůstala evangelická, druhá část přestoupila ke katolíkům a taková menší část, ale byli to příbuzní, rozumíš, takže to velmi takové to..a to jako způsobilo, že Češi takoví nebyli antisemitové zažraní. No a podle mých velkých zkušeností musím říct, že evangeličtí faráři byli víc nápomocní židům tím, že jim vydávali falešné rodné listy, čímž se hodně zachránilo, katoličtí kněží z přílišné disciplíny, taky nebyli zlí, ale báli se to udělat, na Slovensku zvlášť evangeličtí faráři hodně …

Q: Hmm. A v těch samotných Radvanicích byla synagoga?

A: Ne.

Q: To jste chodili..

A: To třeba k tomu tatínkovýmu strýčkovi nebo jeho prastrýci, dědečkovému bratru, to jsme vždycky chodili, děda chodil, Oto někdy přišel, někdy tam Filip …. v synagoze v Ostravě, ale někdy přišel na sabat k dědečkovi, jsme tam přespali, leželi na zemi na matracích, dřív jsme spali na … dědečkově, na půdě potom, tatínek měl velkou půdu, kterou chtěl přestavět, chtěl z toho udělat pokoje, tak tam v létě byly natahaný jako skládací postele s matracema, tak tam spalo pět lidí třeba nahoře na půdě, mýt se šli dolů, záchod byl o patro níž, my jsme měli v mezipatře záchody a dole v přízemí záchody, no zkrátka a dobře …. šel tatínek, já jsem měl bar micva, takže já jsem patřil do …. mezi tu desítku, Filip, Richard, když tam byl Richard, no takových pět lidí chodilo, … chodilo z Radvanic, Habrovi tam chodili, někdy 20, 30 lidí, na vysoké svátky to bylo, tak tam mohlo být 50 lidí.

Q:  takže to jste podnikali takové veliké výpravy o těch velkých svátcích.

A: No to jsme a já jsem se hádal s dědou, já jsem se ptal, dědo, proč nejedeme tou tramvají, vždyť to není žádná práce, ten pán přeci nepracuje, on točí tou klikou, touhletou brzdí a šlápne si na zvonec, když zvoní, to byla ostravsko-karvinská dráha, úzkokolejka, která jezdila z Ostravy do Karviné. No a děda říkal, tak to stojí v Bibli, tak to musí být. Pak jsem mu říkal, dědo, podívej se, dneska na jatkách, protože nesmí se jíst …..

Q: Hmm.

A: A říkám, dědo, ale podívej se, tam je veterinář, který pozná jestli to zvíře, to prase má nějakou nemoc nebo nemá. No tak já jsem to nechápal. Tak to stojí psáno v Bibli, tak tak to je správné, to byl argument. Ale s tím ježděním, říkám, ale ten pán nejezdí jenom kvůli nám z Radvanic do Pecvaldu, to bylo tramvají to byla jedna stanice, to stálo pár halířů, to stálo korunu nebo dvě, no tak nějak to stálo. Proč to..? Tak to stojí v Bibli, že se nesmí řídit, z elektrárny vyrábějí lidi elektřinu a to taky je práce, to by se nemohlo svítit, ty by si taky nemohl svítit, nemohl by ses večer modlit. Já jsem takový otázky, já jsem byl takový … na tohle to, ale samozřejmě, že jsem jako košer jsem jedl a já jsem poprvé, kdy jsem nejedl košer, tak to my bylo tak 10, 12 let, já jsem si myslel, že zemřu. Až poprvé, když jsem třeba potom někde šel, u někoho jsem byl pozvaný na večeři, tak mi bylo trapně, tak oni to potom věděli, když já jsem večeřel tak nějak chleba, mléko, sardinky, vajíčka, tak to jsem jedl, ale někde měli salám, tak mi dali salám, no tak já jsem zjistil, že jsem nezemřel, ale nekupoval jsem si to nikdy sám, ale když mi to někdo nabídl, tak jsem jedl. A strašně komplikované byly Velikonoce. Katastrofa byla, když to bylo s pesahem, když byly ty svátky, tak to jsem si netroufal ani provokativně, tak to jsem do sebe kopnul tu slivovičku nebo co tam bylo.

Q: Vy jste chodil koledovat?

A: S klukama, no celá naše parta! S klukama československý církve a synem faráře Ošalského, tak jsme chodili celá naše parta. A němečtí kluci, ti chodili do český školy, ale byli to Němci. Potom 33. roce odešli z té české školy, je nutili jít do zaměstnání, ale celou obecnou školu jsme strávili spolu s Němcema, učili se česky. Mluvili německy, učili se německy, chodili na němčinu k paní učitelce Dublovské, zkrátka a dobře chodili jsme na …, … jsme holky a mrskali je a tancovali jsme, ale to jsem nechtěl pak si provokovat, tak jsem dodržoval trošku to, že jsem nejedl ani maso, ani to, ale já jsem potom když byl pesah, tak já jsem, vepřové jsem nejedl, to je pravda, vždycky měli pečené kuře, pečenou kachnu, pečenou husu, tak to jsem si dal klidně, i když nebyli košer…

Q: A ještě o těch Radvanicích, synagoga tam teda nebyla. A byly tam nějaké židovské školy jako ješiva..?

A: Ne, ne, nic takového nebylo, tam říkám, tam bylo těch pár rodin, z těch kluků jsem tam byl jediný. Potom se narodil nějaký chlapec, ten byl strašně mladý, to byl strýcův kamarád, on byl o dvanáct roků mladší, to byl malej kluk, Štorchovi se jmenovali, všichni zahynuli v lágru, Štorch přežil válku, utekl do Niska a přežil vlku a měl tu kliku, že byl odborník na výrobu kořalek, tak pracoval v lihovaru a nechtěli ho pustit k vojákům. Protože uměl destilovanou vyrábět kořalku, což bylo důležitější pro polskou armádu než bojovat. Míšin kamarád, nějaký její známý poválečný, to byli dva chemici, ti byli na Gulagu, ti se zachránili tím, že vyráběli z buku nebo z dubu, z buku myslím, vymáčeli vodu a vyráběli z toho špiritus a vystěhovali to, takže byli vítané osoby a měli život jak prase.

 Jak jsem nesměl chodit do gymnázia, tak jsem po vstupu vojsk, to znamená 14. března, já jsem přijel z lyžování a stál německý tank pod naším domem, tak vyhodili mě z gymnázia jako žida, nesměl jsem chodit do gymnázia, sexta. A já jsem se zdržel trošku ve vyučování, já jsem propadl, to tam nepište, že jsem propadl. Zkrátka chodil jsem do sexty. V Sokole se vytvořila skupina. Také v roce 1933, když Němci přišli k moci, nacisti když přišli k moci, v Německu Hitler, tak spousta tý inteligence levičácký a potom taková kulturní fronta, kteří nebyli politicky zaměření, ale prostě byli to svobodomyslní lidé, byli to odpůrci nacistů, tak těm hrozilo zatčení, tak zdrhli do Československa. Proč? Protože Československo vlastně byla oáza, to bylo, Československo byla oáza proti fašismu, v Polsku byli fašisté, v Maďarsku byli fašisté, na Slovensku klerikálové, v Německu byli fašisté, všecky okolní státy, to byly fašistické v podstatě státy. Tak oni šli k nám, utekli k nám, no, někteří zdrhli ještě dál. No ale v 39. Roku spolu s tou nacistickou armádou, jak nás okupovali, tak přišlo gestapo a oni za pomoci naší policie, tam bylo hodně fašistů z tý policie, taky takoví praví, extrémní, ty byli, to nebyli hodní lidé zkrátka a dobře, ty s německýma gestapákama chodili, už byly připravené seznamy, ty tajné služby si je udělali, a hned začali zatýkat Němce a vlekli je do koncentráku, kde většinou zahynuli, je odpravili. A my jsme těm lidem pomáhali zdrhnout, pomohli jsme zdrhnout tak, že jsme je dál, hranice protektorát Čechy Morava, Poláci okupovali přeci těšínské Slovensko, jestli víte?

Q: Hmm.

A: Okupovali to, to byli ty fašistické, ten Bek a tak dále, ta celá fašistická klika vojensko fašistická okupovala až po těšínsko, mezi Pecvaldem a Radvanicema šla hranice, to bylo od našeho bytu, co já vím, 2 kilometry ta hranice. Tam na těch hranicích v lesích stála, uhelný důl, jáma Ludvík a na druhý straně v Polsku byla 300, 400, možná 500 metrů, nevím, taky na druhý straně byla, u si nepamatuju tu vzdálenost, taky uhelný důl. To ještě bylo Polsko svobodný stát. Tak my jsme je přivedli přes les ty německé emigranty, vždycky tak 4, 5 maximálně, přes ty lesy k …, oni tam vyváželi tu rušinu na haldu a my si s tý lory, lora byla ten železný vozík, že jo, vyklopili, no a pak jsme měli smluvená znamení, přijeli jsme k tý hranici, tam byly připravené, to už se vědělo, bude 4, 5 lidí, byly připravené pracovní šaty a oni shodili ten vozík z toho, někdy se rozbil, někdy se nerozbil, ale jestli byl rozbytý nebo nerozbitý, tak oni ho museli vynášet nahoru, no a potom ty 4, 5 se pomalu rozhlídli, vždycky dva, aby to nebylo přeplněný, tak dva vozy spadly, tak oni vždycky ty havíři přišli dolů 4 a 3, 4 lidi nadzvedli ten vozík, drželi se těch vozíků a nesli to, to byla taková cesta upravená, a nosili to nahoru, to bylo, co já vím, 50 metrů šikmo do kopce, tak oni potom ty uprchlíky spustili do klecí, to bylo pod zemí, dole byly spojené chodbama, štolama, protože když vypukl třeba v Polsku, když vypukl požár, to byl ostravsko-karvinský revír, když třeba vypukl na naší straně požár, totiž ta těžní jáma, ta působila jako komín, takže ty plyny, všecko šlo tou těžní jámou nahoru, tam se to nedalo používat, tak se muselo utéct do Polska, odtamtud vyjeli nahoru a odtamtud teprve přišli domů potom nebo opačně, že jo, Poláci běhali. Tak oni je pod zemí několik set metrů štol převedli do Polska, tam je vyvezli ven, no a oni potom šli do Polska a z Polska utekli do Dánska  a dostali se na lodi potom do Francie, někteří šli do Ruska, do Sovětského svazu, ti levičáci takoví komunističtí šli do Ruska. No a tak to byla naše skupina mládežníků. Samozřejmě my jsme neměli žádné zkušenosti s ilegální prací, ono to prasklo a mě přišli zatknout, to jsem neměl ještě 18 roků, do 18 roků jsem byl, jak se tomu říká, jsem byl vlastně nezletilý a táta za mě zodpovídal, táta samozřejmě nevěděl, že já dělám takovouhle práci, kdyby to byl věděl, tak by mi to asi nezakázal, on to chápal, to třeba dělat, rozumíte. A takže ti gestapáci přišli a zatkli nás oba dva, tloukli nás před maminkou, to bylo strašný, tátovi tekla krev z nosu, vyraženou sanici, tu potom ve vězení nějaký doktor, který tam byl, vrazil zpátky. Zavedli nás do služebny v Ostravě gestapácký, tam nás bili, kopali, že jsme svině židovský, no co umí ti gestapáci dělat, to se ví, není třeba popisovat.

Q: Není.

A:  A dali nás do věznice a ráno to byl vždycky výslech, oni chtěli vědět, kdo to organizoval, říkám, no nějaký známý, já o tom nevím prostě, já jsem tam šel, nějaký známý říkal, že by potřeboval nějakýho příbuznýho dostat přes hranice, že musel utéct, já jsem to přiznal, z toho jsem dostal příprava k vlastizradě, já jsem byl politický vězeň vlastně a ono jim to lezlo strašně krkem, že žid si dovolil Němce převádět přes hranice, tak to nás tloukli ještě víc. A představ si, stal se zázrak, hnali nás odpoledne, abychom špacírovali na vězeňským dvoře nebo to bylo gymnázium, nějaká škola, dřevěnýma ohradama tam oddělili ty kóje a tak dále, ve sklepě nás drželi jako vězně. A hnali nás ven, abychom špacírovali, teďka když, to byl dvůr nějaký nebo zahrada, nevím, to byl dvůr, byl tam trávník, takhle tam sportovní hřiště a najednou vidím, že do toho objektu vchází nějaký německý voják a my jsme furt chodili do kolečka kolem toho sportovního hřiště. A když potom najednou slyším hlas mého tatínka a představ si te Němec, to byl německý voják, to nebyl gestapák, to nebyl esesák, on byl přidělený ke gestapu jako šofér a jezdil s těma vozidlama a to byl člověk, který byl s mým tatínkem tři roky v rakousko-uherský armádě na frontě někde, na polský frontě, tam někde v Polsku, jak se tam válčilo. A on věděl o co jde, věděl, co zas gestapáci mají, že tady něco nehraje, on byl tak statečný, že my jsme se totiž stýkali, já jsem byl u jeho rodiny v Anabergu, to bylo pár kilometrů, 10, 15 km, ani ne, 5 km za hranicí československou. Ten měl chlapce, který se jmenoval taky Gustav …, se jmenoval, byl stejně  starý jako já, plus mínus jeden rok a my jsme byli kamarádi a on uměl česky, jeho maminka byla, on byl Němec, pocházející z Německa, jeho maminka byla narozená na Hručínsku, takže ona česky mluvila, ona byla napůl Češka, půl Němka a tak dále. A oni se potom přestěhovali do Anabergu, kde měl Gustav nějakou chaloupku a dělal ševce, švec, on od tatínka kupoval, vždycky přišel jednou za šest týdnů, za čtyři týdny a kupoval od něj materiál pro boty, vždycky to nějakým autem nebo zpočátku koňma, zavezli k hranicím, tam už se znal s těma celníkama, tak to propašoval do Německa. Celá vesnice věděla, já jsem tam přišel, byl jsem 14 dní v Německu, on byl 14 dní v Česku, uměl česky taky, takže my jsme byli kamarádi s tím Gustavem a  já jsem se tam naučil německy a on se zas zdokonalil v té češtině, on potom .. takovým dialektem polsko-těšínským. Zkrátka a dobře vesnice to věděla, že jsem žid, já jsem to nezapíral, zkrátka a dobře ten Gustav přijel v noci autem a pod záminkou, že nás veze k výslechu, nás naložil do auta a nevezl na gestapo samozřejmě, on věděl, kde bydlíme, tak před naším barákem kus zastavil, my jsme se rozloučili s ním, já jsem potom po válce, já jsme hned přišel, moje první bylo na mezinárodním červeným kříži, pátrat, jestli ti … žijou, dostal jsme zprávu potom za nějaký čas, že pravděpodobně zahynuli, padli někde na frontách v Rusku, že se neví, kde, páč oba nežili. A maminka se potom odstěhovala někam, ona se podruhé provdala a odstěhovala se do Německa potom hlouběji.

Q: Tak to byl opravdu statečný teda.

A: A to bylo statečné, kdyby ho bývali chytli, tak ho zastřelili. Žida vytáhnout z věznice ven bylo postavit ke zdi a zabít ho, nebyl esesákem. Tak to bylo takové hrdinství. Tak jsme se rozloučili s maminkou, s babičkou, a dědečkem a s těma bratrama, to jsem maminku viděl naposledy. Naposledy jsem s maminkou, ona byla celá bez sebe, když nás takhle tloukli, to bylo tak 10 dní, týden, co jsme byli v té věznici. To bylo krátce před vypuknutím vojny, my jsme šli potom, vzali jsme si nějaké věci, ruksaky a věci nějaké zimní věci jsme si vzali a nějaké jídlo na cestu, šli jsme k té jámě a s tátou sami dva a podařilo se nám navázat kontakty, měli baterku, tak jsme …, oni viděli světlo, to bylo domluvený, tak jsme vyhodili tu … nahoru a šaty jsme měli připravené, tak nás vzali dolů, spustili nás v kleci dolů, rozloučili jsme se, to byli moji kamarádi, převedli nás na druhou stranu, Poláci nás, to byli vlastně taky Češi, Poláků tam moc nebylo, nás vytáhli nahoru. No a my jsme šli, 3 dny jsme už mašírovali, byli jsme už celkem hluboko na polském údolí, asi jak je Darkov nebo tam, dost daleko, tak 30 km, 40 od Ostravy, když na polském území vypukla válka. Polská armáda couvla, oni měli kanóny tažený koňma, jeli tanky, ty převálcovaly všecko, my jsme leželi v brambořišti a nad náma se střílelo, kulomety, tanky, děla, no a  naštěstí  ty tanky nejely přes brambory, by nás zajely, no a my jsme se snažili, my  jsme chtěli, my jsme věděli, že katolíci v Krakově, je generál Svoboda, že tam se tvoří česká armáda, tak jsme tam chtěli a nedošli jsme. My jsme byli na cestě, my jsme chodili jenom v noci, ty dva dny jsme chodili ještě v lesích a najednou vojenská policie, my jsme měli doklady, tatínek vypadal dost židovsky, tak nás zabásli. A převezli jsme tábory sběrné, tak s Polákama zavírali a židy zavírali, a dostali jsme se do Raviče, Ravič to bylo vězení někde v horní části Slezska. Já bych to neuměl popsat, když se jede Auslitzu, tak je to 30 km nahoru na severu silnice před Katovicema. No a tak z toho Raviče, tam jsme byli 14 dní, tři týdny, nějakou dobu jsme tam byli, no a tak jsme se dostali, jeli dva transporty po 1500 lidech, dostali jsme se do Buchenwaldu, vezli nás do Výmaru, tam nás vyhnali z vagónu, tloukli, bili a tak dále a 2, 3 dny na to poslali další transport po 1500 lidech a přijel do Výmaru, tam nás vyhnali z vagónu, bili, tloukli, když jsme šli městem ještě kousek, tak to se chovali lidsky, protože tam bylo ……, když se vyšlo ven z města, začali řádit: klusem!, no já jsem trochu vysportovanej, ale táta
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A: A zpočátku se nosily tak ruce, takhle za hlavu, tomu se říká saxen gruce, saský kozel, to zaved ňáký ten německý Fritz Veliký, ňáký německý císař takhle trestal vojáky, když neposlouchali nebo tak. Zkus takhle utíkat. To bylo strašné. Tak jsem poznal jaký jsou svině ty gestapáci. Když někdo upad a hned nemohl vstát, tak ho tloukli. Klidně zabili i zastřelili. Kolik jich padlo než jsme došli do Buchenvaldu nevím. V Buchenvaldu …………..přišli úplně pod párou. Buchenvald postavili v roce třicet šest, devatenácet třicet šest, ten koncentrák si umíš představit, to byl obrovský apel plac, to bylo místo, kde se ráno a večer…znáš to ten denní život?

Q: Znám,znám. 

A: Ráno, večer ……….. To stavěli pět nebo čtyři roky nebo dokonce šest. Vojenský stan velký pro pět set lidí, to muselo být pět a tam byly čtyřpatrový postele postavený. Jak se tomu říká…palandy jo. To bylo šikmý. V lese v horách, tam byl špatný podzim, pršelo skoro každý den, tam tekla voda přes ty stany. Dostaly jsme každej dva chlapi jednu deku a to bylo všecko. Akorát boty...my jsme nedostali boty. Zkrátka dva muži jednu deku to bylo všecko, nebyla tam ani sláma, nic tam nebylo. Světlo strašně špatný, samozřejmě ve stanu se netopilo, zima, všecko provlhlo. A my jsme totiž nevěděli, že v dokladech, které přišli z toho Haliče, naše doklady byly popsaný RU. To znamená návrat nežádoucí. My jsme byli vlastně odsouzený k umření. A proto jsme nemohli uvěřit, že se dostaneme do těch stanů. My jsme byli totálně izolováni, oni postavili takový tábor, ohrada z drátů, teda ostnatých drátů, akorát brána, před bránou stála hlídka, nikdo nesměl k nám. My jsme byli totálně izolováni od lágru. Nám bylo zakázáno poskytnout lékařskou ochranu, teda sanitární ochranu, to nám škrtli. Za těma stanama byly latríny, to byly jámy vyhrabané, tam jsme chodili na záchod, že jo a kousek dál byly jako ty napajedla, vodovod a tam byla teplá voda, no jo ale v říjnu už bylo mínus pět v noci, ta voda zmrzla. Jestli jsme se tam myli za celou tu dobu, my jsme tam byli až do konce roku, za ty tři měsíce, říjen, listopad, prosinec, pět krát, tak to bylo moc. Misky tam nebyly myté, nic. Strava byla strašná. To myslim, že prasata, v jejich prasečárně měli lepší žrádlo než máme my. Představ si, ráno nás vyhnali ze stanu, hodinu možná před tim, než vzbudili celý ostatní lágr. Spočítali, my jsme se museli vedle bloku postavit, jestli pršelo, nepršelo, museli jsme stát venku. Ráno dali takovou kejdu, asi půl litru kapaliny, to byl čaj ňákej bylinnej nebo káva falešná, to nebyla káva, to byly mražené žaludy nebo já nevim, taková…

Q: …ňáká náhražka.

A: …náhražka. Většinou bez cukru, voda, nic víc tam nebylo. Nebylo co pít, tak jsme to vypili. A teďkon potom v poledne nás nahnali z práce do lágru a …..misky, nevim jestli byli ze zinku, z plechu nebo smaltovaný, nevim. Ty misky se nikdy nemyly, my jsme vypili tu …., poslali…tam byl takovej vozejk, nevim, něco tam bylo, dřevo, ty misky se nemyly, do těch misek nemytých, zpočátku byly lžíce, pak ty lžíce zmizely, tak nám nalili půl litru asi polévky, byly tam čtyři, pět takovejch malejch neloupanejch brambor, někdy tam byla hlína. To byly tuříny nebo takové ty, co se dávalo zvířatům a červená řepa nebo něco. Ani gram…nebylo to slaný, ani kapka tuku, tam nebyla ani památka po nějakém masu nebo něčem, vůbec nic. Teďko během půl hodiny se muselo vydat jídlo pro tři tisíce lidí, no to nemohli stačit. Tak se stalo občas, nejmíň dvakrát, třikrát týdně, že rozdali jenom prvním dvoum třetinám polévku, my jsme ty brambory vybrali rukou a tu vodu vypili a přišlo „k práci nastoupit!“ a v tu ránu ty, co rozdávali jídlo, museli vylejt ty kotle, ty nádoby s jídlem, teďko si představ, my jsme byli šílený hladem a vylili tu vodu s těma bramborama, my jsme se vrhli na zem a žrali, prstama z tý špíny, z toho bahna a jedli jsme ty brambory a ty….tu zeleninu. Samozřejmě během dvou, tří dnů vznikla epidemie úplavice a lidé začali umírat. To bylo strašný. A jediné rozumné jídlo bylo, že jsme dostali krajíc chleba, já nevim, kolik to vážilo, ale já si myslim tak dvě stě gramů chleba tak na šest lidí nebo na pět, nevim. To bylo jediné rozumné jídlo, které jsme dostali. A to člověk spolknul a nic, že jo. A večer pití žádné nebylo. A lidé umírali, úplavice. Šaty jsme dostaly takovou tu…letní pracovní šaty, to bylo tenké. Ty džíny, co teďko nosíme, to bylo přepychové. To bylo slabý, to bylo z ňákejch… kopřiv řikali, že to je. Takový modře bíle pruhované, čepici, sako a kalhoty. Staré potrhané prádlo po Němcích, ale dřevěné pantofle a místo ponožek onuce. V tom nás nahnali do kamenolomu, dolu z kopce, teď když bylo bláto, tak ty pantofle klouzaly. Já jsem…to se měl drapnout ňákej kámen, tak já jsem vždycky koukal tátovi naložit ten nejlepší kámen, kterej jsem tam viděl. Ty kameny vážily tak dvacet kilo, některé až třicet, čtyřicet, možná, že ještě víc. Teďka nahoru jsme to museli nést. Teďko tloukli nás esesáci, tloukli nás kápové, tloukli nás pomocníci kápů. A hnali nás několik set metrů z toho lágru nahoru a tam , ………tak to vždycky tam ty …., který tam měli službu, tak vždycky vytvořili takovou kolonu těch starejch dědků, který nemohli běhat, jo. Tak ……..tam se schovali, tam byli Češi taky, tak vždycky zdržovali, ……zařvali, aby se tam nedalo odpočinout, zase dolů. A my jsme to nosili, ty zdravý, já jsem taky několikrát potom se dostal tam….Tak my jsme museli do toho objektu nebo do tý části toho…To bylo sídliště…vojenské kasárny, stavěli sídliště pro esesáky, důstojníky. Z toho dělali ……………A ty svině esesácký, to byla hlídka, která stála tak tři, čtyři metry od sebe, taky deset metrů od sebe. My jsme museli poklusem a když jsi přišla blízko k tomu esesákovi, tak ten esesák, ten kurva s odpuštěnim, drapnul čepici a hodil si ji, ten esesák, za svoje záda a řikal: „Přines čepici!“ Kluci byli zblblý, tak šli pro tu čepici, v tu ránu byli za ním, to znamená, že to byl pokus o útěk a oni ho odpráskli. Strašně moc lidí tam zahynulo. A my jsme ty mrtvé kamarády museli donést do lágru …..hrála kapela, tam byli Češi, muzikanti hráli marše, aby se dobře šlapalo a my jsme čtyři táhli jednoho mrtvýho chlapa. To bylo strašný. Lidi umírali jak mouchy. To bylo strašný. Denně dvacet, třicet mrtvých. Možná, že ještě víc. A katastrofa začla počátkem listopadu po atentátu na Hitlera v Mnichově v ňáký pivnici. Sedumnáctého listopadu byl atentát na Hitlera, to udělal ňáký odpůrce Hitlera. A oni nás deklarovali jako sympatizanty s tím pachatelem, celej lágr nedostal tři dny nic jíst. Do práce museli chodit, ale my, co jsme byli v tom malym lágru, nám řekli: „Další tři dny nic jíst!“ Tady se ukázala solidarita Čecha, to musim říct, já jsem se pohádal s panem kardinálem, jak se jmenuje teďka ten kardinál dneska?

Q: Vlk.

A: S Vlkem. Já jsem mu řikal, víte, co dělal pan Plojhar jako ministr, to nevim, ale v lágře se choval nesmírně statečně. Tam bylo čtrnáct čechoslováků Židů a oni v noci přišli a přinesli nám pár horkých brambor, nějak je sehnali. A oni museli podplácet kuchaře, aby tyhlety brambory dostali. A oni nám potom dávali horkou vodu v těch kotlích a dali tam melasu do toho, tak to bylo trošku cukru a bylo to horké, tak to nám…Ale museli nás oddělit od těch ostatních, to nesměl nikdo vidět, jinak by nás ty ostatní sežrali. To bylo tajné. To byla….Tam byl farář, kterej byl prostě na černý listině za komunistů a Milan, to byl kluk budějovickej, předválečnej primátor, národní socialista. Ten taky dlouho nežil, ten zemřel myslim………Byl v base a tak dále. Plojhar byl hrdina, to dodneška nikdo neřek. Já jsem to řikal panu kardinálovi a pan kardinál řikal: „Tak to napište.“ Já jsem to napsal a ticho po pěšině, ani mi neodpověděli. Takže, kdybych mluvil s panem kardinálem, tak bych mu to připomněl, velice rád bych mu to připomněl. Zas by mi řekl, že fandim komunistům, ale oni nebyli komunisté. A Plojhar se choval velmi statečně, to neudělal by nikdo druhej, to Němci neudělali. A on sehnal za riskování života. Přišel k tomu plotu, podstrčil nám těch pět brambor nebo co, vařenejch, neloupanejch samozřejmě. Tak to je, co mě do dneška žere, že to nemůžu, já nechci, aby glorifikovali Plojhara, nebudu kritizovat Plojhara jako politika, já řikám to, co dělal jako vězeň a to neudělal nikdo jinej tu jeho statečnost, že se nebál a udělal tohleto. No a my jsme měli zakázaný sanitární ošetření, ty podmínky tam byly strašné, lidé měli zranění. Tatínek to nevydržel a zemřel hlady dvacátýho listopadu, čtyři dny před mejma narozeninama. Oni ho dali do ňákýho, já nevim, co to tam bylo, ňákej dřevěnej barák nebo něco na apel placu,ale on se probudil a teďko kluci přišli pro mě, na zádech mě nesli, já jsem měl nohy…já jsem měl omrzlé nohy a na zádech mě odnesli k tátovi a on otevřel oči a jeho poslední slova byla, kterejch se zmohl: …….., nemohl ani mluvit, nic nejed, nepil, akorát ty brambory, já jsem mu vždycky šoup ňákou tu bramboru. Já jsem spal  v baráku dřevěnym, kde se topilo, oni se snažili ty mladé zachránit, protože měli největší šanci přežít a někdo mohl o tom říct, co se tady děje. Tak musim se starat o maminkum musím pomáhat mamince a ty bratry ochraňovat, já jsem mu to slíbil. Já jsem řek: Samozřejmě tatínku……...A tak mně není dobře. Já se stydim….

Q: To se určitě nemusíte stydět.

A: Jo tak to bylo to místo pro ně a zachránil je vězeň jménem Walter Kremer, to byl kluk zámečník, výjimečný mladý komunista, který utek devatenácet sedum ……..No ponorkář. A utek, schoval se v lese, zdrhnul, utek z armády, zdrhnul. V ……. samozřejmě byl zatčenej jako jeden…..A to byl velice inteligentní člověk, on v těch věznicích a potom hlavně v Dachumě, přišel do kontaktu…..ve věznicích se dostal do lazaretu jako ošetřovatel, ve vězeňský nemocnici. A on se tam naučil…přišel do kontaktu vlastně s židovskejma lékařema. On byl vynikající chirurg, on potom přišel do Buchenvaldu v roce třicet sedum, dostal se do vězeňský nemocnice a pak ho jmenovali do generálního výboru, on to dokopal, že byl kápo, vedoucí vězeňský nemocnice. Tenhle člověk v noci…to mohli jen nosiči mrtvol ty mrtvé v noci odnést, tak vždycky…my jsme moc nevážili, já jsem vážil třicet čtyři kilo potom, rozumíš, jinak jsem byl sto sedumdesát pět vysoký a když mě zavřeli, tak jsem měl přes šedesát nebo šedesát minimálně a když mě vážili potom…A on prosadil argumentem, že on jako vedoucí, jako kápo vězeňský nemocnice nemůže zodpovědět, aby se infekce nepřenesly na německé vojáky a s těma vodama, tedy z lágru odpadníma vodama, aby se nerozšířili dole pod horama infekce a tak dále, to byla katastrofa. To byl takový argument, že oni nemohli říct…sice nás mohli postavit ke stěně a zastřelit, ale proč to neudělali…to dělali s nemocnejma přece jen a určitě zase dělalo, protože když v ňákym bloku byl tyfus, tak se celej blok hodil do plynu a oddělali ho tak, rozumíš a o dosáhl toho, že řikal: „Ten lágr, ty stany se musí zrušit!“ Opravdu nás zůstalo z těch třitisíce devět set přišlo necelých tři sta lidí. Kde byly živoucí mrtvoly.Oči vytřeštěné, vykulené, kost a kůže. Třicet kilo jsem vážil. Já jsem nemohl zvednout nohy, já jsem nemohl na židli vystoupit, aniž bych se rukama přitáh, to nešlo, já jsem nemohl. Do práce jsme…jak jsme tam nedostali jíst, první dva dny jsme ještě pracovali, pak byl konec. My jsme už nemohli. My jsem brali chleba, jako nepracující, to bylo ještě horší, no ale já jsem byl v teple, tam se topilo v tom bloku, v tom baráku. To byla kůlna vlastně. Zkrátka a dobře lágr byl likvidován. Představ si naše obleky, nikdy nebyly suché, to byly cáry už, nové jsme nedostali. Ani pracovní šaty ani prádlo, nic. Akorát ty pantofle, že držely a taky byly naštípnutý a teklo do toho. Některý už ani neměli onuce, tak z šatů těch zemřelých jsme si vystříhli onuce nebo ňák tak. A dali jsme si je na nohy. To bylo zoufalý. Omrzlý………..postupně, …………A Walter Kremer organizoval….byl tam ve tři hodiny,……..s kamarádama, co přišli z němocnice ty ošetřovatelé, my měli zmrzlé nohy, poranění a tak dále, tak oni to ošetřili, co mohli. A ty , co na tom byli nejhůř, který byli prostě na umření nebo před umřenim jako já jsem…měl teplotu, mně hrozila gangréna, tak vždycky nesli dva mrtvé na jedněch márách. A teď my jsme vážili…tak oni tam dali toho třetího živýho, nesli nás dolu do vězeňský nemocnice nikoli na pokoj, na pokoji jsme nesměli být, pač tam chodil esesák, ss lékař a kdyby tam viděl lidi a jak vypadaj, tak by samozřejmě poznal, že jsme z toho mýho lágru. Nás dali do takový kůlny, kde nebylo topení ani světlo, přinesli nás tam a okamžitě nás ošetřovali, ten samý večer ještě, představ si. Ty, který byli operováni, dostali jsme hadr do huby, abychom neřvali. Protože tam chodili hlídky a teďko Walter Kremer s nůžkama, které sice byly dezinfikovány, vystříhal tu, jak se tomu říká, odumřelou tkáň. Namazal to nějakou mastí. To byla ichtilová mast zřejmě a ještě něco tam bylo, a pak mi obě nohy zavázal a zůstali jsme tam ležet v tý tmě, přikrytý mnoha mnoha dekami. Sice je pravda, že nám dali víc jídla, než jsme dostávali v tom malym lágru, jako ty vězni v lágře, to byla už výživnější polívka, místo čtvrtky chleba jsme dostali ještě víc než čtvrtku chleba. A ráno a večer to samozřejmě ………..to kuchaři sháněli jak….A tam jsme byli asi tejden, deset dní v karanténě, a pak nás dali zpátky. A když to Walter Kremer řek, tak se ten lágr zrušil a my jsme přešli na normální blok, uvolnili pro nás blok, asi dva bloky nebo nevim kolik bloků a my jsme si mysleli, že jsme v ráji. Představ si, my jsme se nemyli, snad dva krát, tři krát ve studený vodě, roztrhané hadry, načež nám ty šaty nikdy neuschly. Oholili nás, ostříhali nás, odvšivili nás. My jsme tam zůstali na tom bloku, my jsme chodili jednou týdně na odvšivování, ostříhali nám vlasy na hlavě, tam byly ty vajíčka vší, tak nás koupali v tý vodě. Dali nám čisté šaty a každý dostal jeden v tom…ty části toho bloku, bylo oddělení A, tam byla místnost pro….., a tam byla ložnice. Ty ložnice byly třípatrové, pryčny, tam byly slamníky, taky podhlavníky. Každý dostal dvě deky. Každý dostal prostěradlo, povlak povlečenej, ručník jsme dostali každej. Každej jsme měli skříňku, jak jsme seděli u stolu a boty jsme dostali kožený, takže už nebyli…My jsme mysleli, že jsme v ráji. Oni tam vždycky strčili toho jídla trošku víc. Tak šest týdnů jsme byli v karanténě. Pak nás začali přidělovat na práce. Já jsem pracoval…jako v prvním komandu jsem pracoval, to jsem bydlel na bloku číslo tři v Buchenvaldu, to bylo tak …….vstupní branou, tam byla hlavní ulička u nás, vedle nás byl blok číslo dvě, tam byli, který měli svrab, tak to namazali silnou mastí a vedle byla patologie. Tam v tý patologii dělali jednu specialitu, tam byla taková svině ženská, ta byla…my jsme jí řikali ……to byla žena Kocha, lágr komandant Koch, já už jsem zapomněl, jestli to byl Koch. Koch se jmenoval, nevim. To jméno jsem možná poplet, to se musim podívat do knih. Ale Kochová to byla. Její muž byl potom zastřelen, protože pošpinil jméno důstojníka esesáckýho a že měl…..tak ho práskl. Ta Kochová byla taková svině perverzní,vidim, že ona jde, my jsme se koukali do země, protože ona, když se na ni vězeň díval, tak ona napsala, že ji ukřižoval a v tu ránu byl konec a ona chodila na staveniště, kde chlapi kopali a kdo měl vytetovaný prsa, ty náhorníci, že jo, tak toho nechala ???odkráglovat???, v tý patologii mu stáhli kůži a dělali z ní obaly pro knížky, to co z tý kůže dělali, stínítka na lampy a tak dále. To byla svině strašná a tak strašně chtivá. Ta potom za noc potřebovala pět chlapů.

Q: Takhle jí byli dobrý.

A: Ne vězni, esesáci.

Q: Jo takhle.

A: Vězeň přece nemohl dělat takovýhle věci. Ale to byla strašná běhna. Vypravovaly se o tom pověsti, jestli to byla pravda, nevím, že nakonec byla zatčená, ve věznici jí ňáký vězeň nebo někdo z chlapů přivedl do jinýho stavu a ona z titulu, že porodila, byla propuštěná. A pak prý si ji vzal ňáký americký voják do Ameriky, ale to nebyla pravda. Jestli se dostala z Německa to nevim, ale žije ……Tak to byla ta …….. Tak to byla zahrada, kde jsem pracoval.To byla těžká práce, my jsme museli z těch zahrad, kde byl kámen, ten kámen jsme museli vybrat, vykopat, vyhrabat a ……tam zase přiváželi z okraje lágru ty vozy. A my jsme tam museli nosit hlínu a zakládat zahrady a parky. Tak jsem se dostal k tý transportní komunitě, to byly obrovské vozy, které táhli vězni. Jeden držel…stál u oje, když….tak tam byli dva nebo nerovný terén, tak to nemohl udržet, teďko bylo lano, na těch lanech bylo dvacet vězňů na jedný straně, dvacet na druhý straně, k tomu byly přidělané pásy a těch čtyřicet vězňů tahalo ten vůz místo koní. Tímhle tím jsme dělali celej transport na výstavbu kasáren, tři vozy. A to se muselo poklusem, když byl špatný terén, tak se muselo poklusem, protože on to neudržel, tam byly díry. To bylo raubířský komando. A to jsme museli dřevo vozit a stromy vozit a cement, maltu, cihly, maltu teda ne, ale cement, písek, vápno. Totiž oni to vozili autama a oni nesměly ty vozy nesměli do lágrů, to museli před lágrem, aby nebyl kontakt mezi vězněm a tím ….,který to tam vozil, tak to na okraj toho shodili, sypali to, my jsme to museli naložit na vůz a odvízt na staveniště. To byla práce strašná. Pak se mi podařilo pomocí kamarádů odtamtaď zdrhnout a dostal jsem se do….učil jsem se jako učedník….zednickej učedník. Přiučenej nebo…To byl takový kápo Sigr se jmenoval, to byl zednickej mistr a oni chtěli na něm …..Já nemůžu, já nemám zedníky, ale já mám návrh, je tu spousta mladých Poláků, mladých Židů, tak okolo těch osumnácti, dvaceti let, já jsem zodpovědnej…já je naučim během šesti týdnů nebo měsíců zdít. A skutečně našel se barák pro nás, kde se topilo, zima čtyřicet, čtyřicet jedna, to nám zachránilo život a tam se topilo. Tam byly cihly, malta, voda. Příprava malty a jak se dělá to…A potom, když jsme už byli trošku jako vyučený nebo malinko, tak nám sehnal melouchy v kuchyni. Stavěli…opravovali jsme v kuchyni komíny,opravovali jsme skladiště brambor, no a ty kuchaři nám vždycky přišoupli kotel, dva, každýmu jeden velkej kotel brambor, no to bylo fantastický, že jo, to byla záchrana života. Chleba sem tam ňáký přihráli. Zkrátka ono to bylo to vynikající. Pak jsem tam odtamtaď utek. Ne, to už jsem utek, u těch zedníků, jak jsem byl. Tak jsem se potom dostal jednak …..kasárna, a pak nás přeřadili stavět krematorium, já jsem dostavoval krematorium v Buchenvaldu. Pak jsem dělal ještě čistírnu vod, to bylo pod lágrem, jako zedník jsem tam pracoval. A ještě na ňákejch stavbách, kantýnu jsme dělali,opravovali jsme ty zděné bloky jako zednické komandy. Já jsem je dělal na sídlišti nebo na kasárnách. Počátkem března, kolem druhýho, třetího března, skončil pro mě Buchenvlad. Ještě k tomu Buchenvaldu bych chtěl říct, v každym lágře byly tresty pro nic za nic, nic jsem neukrad, nic jsem nespáchal, prostě esesák přišel, napsal moje jméno, třeba jsem rychle nestrhl čepici nebo tak. Esesák napsal moje jméno a já jsem do tý fur kolony, já jsem dostal dvakrát strašnou tu….zavolali mě ……a tam jsem dostal…byl jsem odsouzenej, že mě věšeli na strom. Představ si, oni nás zavedli do lágru, tam byly bukové stromy, svázali nám ruce, takhle vzádu a ten duhý konec hodili na větev a nás zvedli nahoru, takže špičky od bot byly pět centimetrů nad zemí a já jsem tam přišel a hop….samozřejmě v tu ránu se vykloubily ramena, každý většinou omdlel. Já jsem se probudil, když mě polili vodou, já jsem se nemohl voblíct, já jsem si nemohl zadek utřít, já jsem se nemohl mýt, já jsem nemohl jíst. A kdybych neměl dobrý kamarády na bloku, kde se v tom bloku …….tak bych tu neseděl, rozumíš. Tak to trvalo možná šest týdnů, dva měsíce, než jsem se tak vzpamatoval, že jsem moh ruce zvednout. To trvalo strašně dlouho. Druhé takové bylo…to jsem dělal u zedníků a zas ňákej esesák napsal moje číslo, zavolali mě k bráně a tam byl, tomu řikali vok kozel, zkrátka to byl takovej stůl s kulatym…

Q:….jako ňákou prohlubeň měl?

A: Prohlubeň no. Přivázali ruce, sundat kalhoty, dostal jsem pětadvacet na zadek, ruce přivázali, nohy k bedně a tam nás svázali a ty ses nemohl hnout. A teďko přišli esesáci se sušenejma ocasama krav a bejků, to bylo tvrdý, to ztuhlo, že jo a tim nás bili. To byli sadisté. Pětadvacet. A ještě jsme museli každou ránu odpočítat a kdo nemohl počítat bolestí, tak ten většinou dostal víc místo pětadvacet třeba i padesát. Bili, tloukli. Samozřejmě po třech ranách my praskla kůže na zadku, to každýmu, krev tekla. Ale mnohem horší, strašnější než ty rány bylo když jsi dostala tu svojí tu, tak tě potom odvázali, ruce, nohy, musela ses postavit ruce držet, ze zadku ti tekla krev a: „Děkuji vám za potrestání.“ No samozřejmě většina dostala infekci, některý z toho sešli. Já mám ještě rány na zadku, ještě je vidět, jak jsem dostal. To hnisalo, rozumíš. Tak jsem potom byl přijat do nemocnice, já jsem měl skoro čtyřicet horečky, přes třicet devět a Walter Kremer mi to ošetřoval. A řikal: „Kdybys přišel o pár hodin později, tak bys to nepřežil.“ Hrozilo ňáké…Tak jsem to přežil, přestál a počátkem března jsem se dostal ……..No a ještě trošku k tý dohře. Walter Kremer příliš moc věděl a oni chtěli po něm a ještě po tom jeho zástupci, aby podepsali, že němečtí, ruští důstojníci měli tuberkulózu, že zemřeli na tuberkulózu a on to vodepsal, tak ho zavřeli do bunkru a poslali ho do Poznaně. Poznaň to bylo vedlejší pracoviště, tam se doloval štěrk a písek, vlastně jenom štěrk. A oni je poslali pro vodu, každýho zvlášť pro esesáky a když dali kýbl do studny, to bylo tak sto metrů od tý boudy. Toho Waltera zastřelili ranou z pušky, ale on ještě žil šest hodin a teprve potom zemřel. To bylo vedlejší pracoviště a tam pracovali vězni a oni ty vězni přijížděli zpátky do lágrů po určitém čase a ty nám to pověděli, jak zahynul Walter Kremer a Karl Bartz, toho střelili pistolí, ten byl hned mrtvej, ale oni ty zkrvavený šaty s jeho číslem přišli zpátky, to bylo pozdvižení lágru, strach…..to byli vynikající lidi. Před pěti lety jsem prosadil ještě s kamarádama, že Walter Kremer dostal vyznamenání spravedlivý mezi národy. To jsem spáchal já ještě s jednim klukem z …..a opravdu dostal to vyznamenání v Zigedu. A já jsem potom jezdil do Zigedu dělat přednášky, to bylo strašně zajímavý. …..i učitelovi, tak on pozval svoje kamarády a řikal: „Vyprávěj mi o lágře.“ A on řikal: „No u nás běží ňáký prominent, řikaj mu lékař z Buchenaldu. Já jsem vyskočil, řikám: „To byl Walter Kremer, že?“ ON se na mě koukal zase. Já byl překvapenej, že to byl lékař z Buchenvaldu. „A jak ty znáš Waltra Kremla?“ Tak jsem mu vyprávěl celou tu historii. No a tak on dostal to vyznamenání, to ale jenom čtyři sta lidí, to těch Němců, co pomáhali bylo strašně málo. No a tak v tom Zigedu…Já teď když přijedu do Zigedu, tak jdu na jeho hrob a zapálim tam svíčku. Byl jsem v televizi, byl jsem v rozhlasu a vždycky mě zpovídají Němci o Walteru Kremlovi. Vždycky když jsem v Buchenvaldě a v okolí, tak hlavní téma, o čem mluvím je o Walteru Kremlovi. Opravdu jsem nepotkal v životě mockrát takhle obětavý, spravedlivý a tak.

Q: Měl jste štěstí opravdu, že jste ho potkal. 

A: Ano,ano. To byli lidé…to byli sto procentní kamarádi opravdu. Teď se mě děti ptaj: „A vy nemáte, když jste šest roků seděl v šesti lágrech, vy nemáte zášť vůči Němcům?“ Já řikám: „Nemám.“ Mě zachránili němečtí kamarádi, já jsem nechtěl žít a …..Moji němečtí kamarádi v Čechách , v Ostravě co žijí zůstali mi ….. Maminka zůstala s těma hluchoněmýma bratrama naprosto bez prostředků, ten…..nedal nic,okrad maminku. A opravdu se choval jak prase. Samozřejmě, že nemůžu odpustit těm…třeba tomu Mendělevu a tak dále. Potom budu o Mendělevu mluvit. Já jsem byl jeho sluha, já jsem mu myl záda, já jsem ho masíroval. Až budu v Ausvitzu. No zkrátka a dobře v Buchenvaldě jsem zažil ještě jedu historku, která stojí za záznam. Tam jsem byl poprvé u selekce. Oni si nechali vybrat, vytáhnout lidi, kteří byli …..nebo v nemocnici,no tak nám chtěli pomoct tim, že když byl mladej, tak tam platilo takový nepsaný zákon, musíme těm mladým pomoct přežít, aby mohli vypravovat, co se tady děje. Já jsem měl zmrzlé nohy, tak jsem chodil na…..Zkrátka byl jsem vedený, jako že jsem nemocnej. A bylo nás pět se nebo šest set. A my jsem stáli v těch pěti stupech, nastoupení a přišla selekce. Víš, co je selekce?

Q: Vim, vim.

A: A já jsem stál asi tak tři metry od libretisty Franze Lehára, on se jmenoval Bedřich Fritz Beda Lenr, on uměl česky, on pocházel z Ústí nad Orlicí. Uměl česky perfektně, já jsem s nim česky mluvil. Byl na bloku dvaadvacet, takže jsem ho znal, já jsem dost často s nim mluvil a přišel ten Walter Kremer, to bylo někdy v čtyřicátym roku nebo v jednačtyřicátym to přesně už nevim u tý selekce a ten Walter Kremer k němu přišel, on stál přede mnou, dva nebo tři metry, tři lidi stál přede mnou a řikal: „Ten pán, ten ….napsal, on se jmenuje Lenr a on napsal libreto k Země úsměvů.“ A řikal mu: „Pane lágr,“ a on se jmenoval, možná, že si vzpomenu ještě, ale….

Q: To není důležitý.

A: A on byl tak překvapenej, že řekl ano. Tim zachránil tomu Bedřichovi život. Život no, aspoň na tu dobu, prodloužil mu život o pár roků. Potom přišel do Molovic, tam do tý továrny na benzín a tam ho ňákej vězeň, kápo nebo…někdo ho utloukl holí, zabil ho holí. Tak zemřel Bedřich. Ale potom jsem mluvil s lidma, řikali, že ten….psal libreto, jak se narodil v Komárně. Jak se jmenoval komponista? Hergot!

Q: Toho Lehára myslíte?

A: Lehára,správně.Lehár byl sviňák, protože on byl oblíbenec Hitlerův. Hitlerovi se líbili jeho operety, jeho skladby. Kdyby bejval řek slovo, tak by Léňa nezahynul. Byl tam ňáký židovský komik, taky byl Žid a taky na ňákou přímluvu ňákýho papaláše se dostal ven. Ještě odjel do Ameriky. Přežil to. A Léňa napsal taky libreto Buchenvaldský…..Ještě dneska ti to můžu zazpívat. Jak se jmenoval ten hudebník, to si možná taky vzpomenu, to už jsem zapomněl. Zkrátka a dobře to byla ta záležitost s tim….Ten kompoista byl sviňák. To řikala jeho žena potom ještě když už…ona to taky nepřežila. Žije akorát nemanželský syn někde toho Bedřicha. On měl Lenr měl dům v Išlu, tam bydlel Franz Josef a tak dále. A oni mu to zabavili a on chce svůj majetek zpátky a ty sviňáci nu ho nedali.Rakouský fašisté. Po válce teďko, on žije ještě někde. To může bejt v mym věku dneska. Tak to jsou ty zajímavosti s tim Lenrem. 

Veterinář, který zabité zvíře prohlédne, zjistí podle jater, podle plic pozná, jestli má ňákou chorobu, žaludek. To jsou znaky v tom mase, každej odborník pozná, jestli to zvíře je nebo není choré. Tak to jsem pochopil, že to nelze prostě, že to maso je prase a tak dále. A já řikám: „A prosim tě kachna je stejný prase jako prase, myslim, v životě. Ona se přece hrabe v hnoji a žere na hnojích a žere všecko. Kačena je stejný prase jako to slovný vyjádření. Ještě větší prase, než to prase. A prase v hnoji nehrabe. Možná, že se válí nebo, že to bylo teplý nebo studený, já nevim, ale nežere hnůj. A ona se hrabe  hnoji a vytahává z toho žížaly nebo co to tam je.“

Q: Já jsem ale četla, že tady ten jako, že se nejí vepřový, že to vzniklo už prostě, když byli Židi v Palestině, žili na poušti…

A: A všecky semitské státy…Oni poznali, že tam jsou červinka, že jsou to nemoce,

který se přenášej na Žida. To byly hygienické důvody.

Q: No, no, no. Že se jako vepřový dřív kazí. A jak tam je krev…

A: Dřív kazí,no a pak masa zvířat, jeleni, srny, to se může, ale musí být zabitý, nesmí to být střelený.

Q: Jo, tou rituální porážkou.

A: Ano, to krev vypustí. Tak oni to dělají tak, že chytali do ok, do jam, taková ta zvířata, která požírali potom.

Q: Jak do jam?

A: Do jam no…Nemuseli to zaříznout živé. 
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Q: No pokračujte, pokračujte

A: No, tak aby to mělo hlavu a patu, zkrátka………začali pracovat s židovskou mládeží od pěti let až po těch patnáct roků, tak každejch čtrnáct dnů v sobotu odpoledne jsme se sešli, hráli jsme ping pong, vyprávěli jsme si pohádky, já jsem jim čet od Kryla …..a takové ty kapitolky, které…to jsou…jak se jmenoval ten Radim…z Kolína…Radim Šreider, on psal před válkou do těch mládežnických časopisů českých, tak já jsem nějaké znal, tak jsem jim to čet, vyprávěl a tak dále.

Q: A líbilo se jim to? 

A: Líbilo se jim to. Pak jsem z koncentráku vyprávěl taky. Věci, které ale nebyly tak drastické, pak jsem jim začal vyprávět, jak to prostě chodilo, no a potom…a pak vstoupila do toho Míša…. pomáhala mi to…A ona si vzala tu druhou…tu úplně malou já jsem si vzal ty starší kočky…ty osmičky, sedmičky, devítky, no a tak….ale v podstatě jsme vždycky byli dohromady, no a na těch letních táborech to bylo stanování dětí se strejdou, žádnej nástup, zástup a tak dále, vlajku zvedni, vlajku stáhni. Tak zpočátku to bylo takhle jenom. No a pak mi zavolali…pak jsem se stal tajemníkem. Já jsem se stal tajemník tak, že jsem znal ….., Iltis zemřel a já byl tajemníkem. A já jsem šel jednou okolo Staronové synagogy v sobotu odpoledne a tam seděl předseda rady židovských obcí doktor Bas z Brna a ještě …. …..vyhozen z Bukureště a on mi řikal: "Pane inženýre, pane inženýre, vy jste dělal s těma dětma, potřeboval bych nějakýho tajemníka." Já řikám: "Pane doktore, já nemám zkušenosti s takovou právnickou prací." A ten ….. řikal: "No tak to zkuste přeci, jste vysokoškolák a tak dále, on vám pomůže a tak dále." Tak to zkusíme no. Tak jsem tam zůstal viset. Tak jsem se stal tajemníkem židovských obcí od roku sedumdesát devět myslim, až do roku osumdesát…osumdesát devět až do roku devadesát čtyři. No, pak mě nakopli, zavolali si mě na ministerstvo kultury, byl tam ňáký pán estebák a chtěli prostě spolupráci podepsat.

Q: V devadesátym čtvrtym roku, jo?

A: Ne, v osumdesátym čtvrtym.

Q: Do osumdesátýho čtvrtýho jste dělal toho tajemníka?

A: Osumdesát pět skoro.

Q: Hm, a potom si vás zavolali na to…

A: Oni  si mě zavolali ještě předtím. No a já jsem to nepodepsal, já jsem řikal: "Podívejte se, já nemám nervy na to, psychiku mám pokaženou, já jsem byl v lágře, no, a pár měsíců na to mi řekli prostě, že jako na refekciu nemůžu už být ministerstvo kultury a já jsem tam měl člověka, kterej byl z Ostravy, na tom ministerstvu, on byl z Přívozu, no cha cha jako já, tak my jsme si před sebou nemuseli dělat…my jsme si prostě tak na rovinu všecko řekli. A on mi řikal  o…..a tak dále. A já jsem potom přešel…když jsem nebyl tajemníkem, tak jsme přešel na .….pak jsem dostal infarkt….že mě vyhodili a tak dále, dostal jsem infarkt. Po infarktu, jak jsem se vrátil z nemocnice, tam mi dali bajpás, pak jsem přešel zpátky a dělal jsem potom na židovském novém hřbitově, jak je Franz Kafka pohřbenej, tak tam jsem dělal správce hřbitova do roku devadesát čtyři. 

Q: Takže vy jste ve straně nebyl.

A: Nebyl. Já jsem vystoupil ze strany. Šedesátýho roku

Q: Jo a do strany jste vstoupil kolikátýho roku?

A: Já jsem vstoupil….

Q: Jako já vás nehodnotim nijak. Já….

A: To bych nerad aby se to psalo, rozumíš. To já bych nerad. Já jsem s tim skoncoval. Mě zachránil…..

Tak dále, tak jsem se dostal potom….tim, že jsem student medicíny a to zase ten Ludvík Weber ten kamarád z Buchenvaldu mě postavil do první řady……takže jsem seděl na ráně. Vychválil mě …..šéfe, všecko je zařízený, ten sanitární, tak ten si mě vybral a chválil mě a tak dále, supr, supr, supr. A doporučil mě, aby mě vzal do služby ….. A já jsem byl jeho potom…on byl gynekolog, měl svoji ambulanci, ale ne pro ženy pro vězně, ale pro ženy esesáků. A pracoval jsem jaksi…uklízel jsem jeho kancelář, myl jsem v jeho ambulanci a uklízel jsem jeho šatnu a on mi přidělil potom taky, abych se staral o koupele nebo o …... lázeňské pro ss lékaře a důstojníci všecky, jo. No a…

Q: Jo tam jste řikal, že jste myl Menděleva.

A: Tam jsme potom myl toho Menděleva. No zkrátka tam jsem měl podmínky, jaké vězeň v lágře nemohl mít lepší.

Q:……..to jídlo a teplo…

A: To jídlo, teplo a tak dále. No a tam jsem pracoval od třiačtyřicátýho roku, únor březen tak nějak, počátkem roku, ještě před příchodem jara, to jsem dělal v tý nemocnici vězeňský, a pak jsem tam začal dělat a krátce potom v létě přišel Mendělev on byl přidělenej do cikánskýho tábora jako táborový lékař a on potom dělal i pokusy na lidech………………………….A tam jsem taky potkal tu vrchní sestru, to byla sestra Maria Štrunbegerová, která přijela z Rakouska, stala se vrchní sestrou a s ní spolupracoval ňákej kamarád, Edurd Fiš se jmenuje, ten ještě žije a ona s nim dělala jako ???ty přípravy těch jídel.??? To byl její nejvyšší spolupracovník a on ji zasvětil do toho, co se děje v lágře a oni se spřátelily, ona přešla úplně na naši stranu, sháněla nám medikamenty, někdo tam měl maminku, někdo tatínka z těch kluků a další kamarádi a tak dále. Ona ukradla…dávala nám je. Ona dosáhla taky….velmi šikovným jednáním, že my potřebujeme..teda …. potřebuje dělníky, aby pracovali, byli silný a zdravý, že to jídlo, co zůstalo po esesácích v tý kuchyni, rozumíš, tak to se dávalo prasatům, ale my jsem to šiglovali do lágru, pomocí našeho vedoucího našeho komanda …….se jmenoval a on prostě s náma chodil do lágru se špinavejma věcma…prádlo…a on řikal: to je prádlo s infekcí a my jsme pod to špinavé prádlo, do čistých prostěradel zabalili to jídlo, co jsme přenášeli do lágrů. Oni se báli v tom hrabat, aby jako se nenakazili, pistoli za náma a hlídal nám. No my to dali na patřičná místa, kde si to dopravili…v tý starý prádelně pracoval jeden kamarád z Buchenvaldu a v nový prádelně zase pracoval jeden kamarád, kterýmu jsem zachránil život Lukáš Lajzl, já jsme vyměnil jeho číslo..zkrátka dobře,já jsem ho skryl před selekcí. A toho jsme z toho vytáh za pomoci Celankeviče, Celankevič ………a on dělal v tý pisárně a on tam dělal ty ……číslíčka přehazoval a tak dále……..všeckym pomoct nemoh, že jo, ale lidem, kterym důvěřoval, takže…jak to dělal nevim, to bych kecal, ale zkrátka a dobře ten Celankevič ….stav mrtvých a živých souhlasil. No a takže tim jsem získal jakousi pozici, potom když kapitola ???Rumunsko.??? Přišli za mnou a řikali, dědo, děda …. a on přišel potom na nás, já ???nenesu pro vás žádný šachy.??? On byl saniťák u letectva v armádě, oni ho poslali do Katovic, sundali uniformu vojenskou a dostal esesáků a dostal esesáckou uniformu, zase byl poddůstojník ňákej, ňákej štumpfír…kecám…šafír, stal se z něj ňákej desátník, četař nebo něco takovýho. Poddůstojník se z něj stal. No a teď zase chtěl pomáhat krást, viděl, že kradem, posílal kamarádům, kteří měli doma rodiče, u nás v komandě byli taky vojáci, kteří mohli psát jenom jednou za měsíc a psali čtyřikrát za měsíc. On dostával poštu a poštu taky pašoval a tak dále. Zkrátka byl naše pomoc. A s tim Emilem …..jsem to řikal, jako že on přived jeho maminku, deklaroval ji jako svoji příbuznou a přived mámu do …..a tam se setkala máma se sestrou, se synem. Ta vrchní sestra ještě, to byla vynikající osoba, ta v čtyřicátym třetim roku, čtyřicátym čtvrtym roku neslavila Štědrý večer s esesákama, ale pro vězně, co dělali v lazaretu připravila štědrovečerní večeři. No já jsem v zásadě…pro mě ta štědrovečerní nic nebyla, byli jsme tam asi čtyři nebo pět Židů v tom komandě, tak my jsme hlídali, kdy se objeví někde v blízkosti ňákej esesák, aby se to všecko alarmovalo, aby to neprasklo, protože šlo o život. Zkrátka dobře…to jídlo, co ona uvařila, my jsme dostali, my jsme to nakonec část těch věcí ukradli a přinesli to kuchaři. Takže zkrátka ona s náma taky úzce spolupracovala. No tak toho Menděleva, to jsem ti popsal už, jestli chceš slyšet to…..hodnocení…

Q: Nemusí bejt. To je váš příběh.

A: Tak to dělal ty pokusy, na cikánskym táboře že pracoval, že to bylo zvíře, to nebyl lékař. A specialista na pokusy..zvláště s malejma dětma. O něm je hodně známo, psáno…

Q: No právě.

A: No a představ si teďko takovejmu člověkovi musíš mejt záda, musíš ho masírovat, to bylo…A on vždycky řikal: "Prosim Arture, masírujte mě, prosím připravte mi lázeň, prosím udělejte mi …….“ Nikdy neřval, nikdy netlouk. My jsme o tom diskutovali s Míšou ……………….Teďko když se blížila armáda, tak oni vyprazdňovali lágr, posílali to….strkali to do Rakous a do Německa do těch starých lágrů. No a my jsme byli poslaný na transport sedumnáctýho ledna devatenácet….na odsun, evakuaci,sedumnáctýho ledna devatenácet čtyřicet pět.

Q: Vlakem nebo…

A: Vlakem. My jsme museli mašírovat sedumdesát kilometrů do Lezna se to jmenovalo, myslim, že polsky se to jmenuje Lovislav a tři dny jsme byli na cestě za obrovskýho mrazu. Bylo pětačtyřicet centimetrů sněhu, špatně oblečený. Naše komanda jakž takž slušně vybavena, protože my jsme to ukradli a sehnali a tak dále, my jsme se na to připravili, ale to bylo těch osumnáct sedumnáct lidí, ale ten cekej lágr ostatní…A my jsme šli tři dny…

Q: A tak jste šli nebo jste jeli vlakem?

A: Počkej. Z Aušvitu jsme šli do toho Lezna, to bylo sedumdesát kilometrů.

Q: To jste šli pěšky?

A: Tři dny. V noci jsme spali venku na sněhu, namačkáni jak ??hrnce?? na sebe. Vylezli jsme si na strom, deku jsme měli vespod, přikryli jsme se ňákejma dekama, namáčkli na sebe a po ňákejch patnácti, dvaceti….po hodině nevim, jsme se otočili z levýho boku na pravej bok, ty co byli na kraji, těm mrzli záda, že jo, tak ty se dostali dovnitř, tak tim lidskym teplem se zahřáli, no ale ráno, ráno to bylo strašný, to bylo hrozný, jak jsme tak leželi namačkaný skupina dvacet, třicet lidí, tak z tý skupiny pár lidí zmrzlo. Teďka si představ, že kamarád s kterym si byla dva, tři roky v lágru najednou ležel mrtvej, jak to připadalo no…to bylo depresivní a tak dále. Dva dny jsme spali venku na poli, jednou to bylo …..a podruhý to bylo na ňákym statku na zahradě, no a pak jsme přišli do toho Lezna, tam byli otevřené vagóny, tam to nahnali do těch připravenejch vagónu, no jo ale zase nic nám nedali na cestu, ani jídlo ani vodu, ani pití, čůrat jsme neměli kde. Kolik tam lidí zemřelo na cestě, to bylo strašný, někdo, kdo z těch kamarádů zemřel, tak jsme ho svlíkli dokud byl ještě teplej, pak když ztuhne…tak dokud byl ještě teplej, tak jsme sundali šaty, ty hadry jsme si obmotaly okolo beder, abychom se trošku zahřáli a mrtvolu jsme hodili…to byl otevřenej vagón, tak jsme ji hodili přes palubu na trať, no. To bylo strašný. To byly strašný ztráty. Dojeli jsme do Lince přes Moravu. Já jsem chtěl utíkat. Byl tam ňákej… Ais se jmenoval, přesně jméno jsem zapomněl. Ten pocházel z Hodonína a on říká: "Hele v Hodoníně jsou samé zatáčky, je tam hodně sněhu, jdem!" On mi šept, to samozřejmě…to by vyskákal celej vagón. A tam v zatáčce ten vlak musel zpomalit, bylo hodně sněhu a on skočil první, já už jsem …..a v tom začal střílet kulomet. Nahoře seděli vojáci s kulometem, tak já jsem skočil zpátky do vagónu, vlak nezastavil, nikoho nehledali a že tam Honza, Honza se jmenoval…

Q: A tomu se podařilo teda…

A: Jemu se podařilo přežít. Před nedávnem, před několika lety zemřel ve Švýcarsku. On se živil chovem koní ve Švýcarsku. Zkrátka…já jsem ho nepotkal, já jsem s nim nemluvil, ale byli kluci, který s nim mluvili. On potom přijel na Moravu, když už mohl, přijel do Hodonína, někdo s nim mluvil z našich známejch taky koncentráčníků. No a dojeli jsme do toho Lince. V Linci nás naložili na auta a ještě v noci vodvezli autama do Maudhauzenu. To byl můj poslední lágr. A já jsem vlastně v Aušpicu, to jsem ještě neřek, byl u selekce vlastně třikrát. Jednou při vstupu, po druhý jsem byl při selekci…když jsem na tom dvorku, …….to byl saniťák esesáckej a on dělal selekci, tak z toho jsme vypad …. a teďka naložili ty živé, které měli odvážet, ale představ si, často se stalo, že já nevim přišlo x, teďko někdo chyběl, na tý listině nebyl, tak drapli toho ošetřovatele, kterej ty vězně pomáhal nakládat na auto a poslali ho do plynu, to se stalo takovejch případů. Zkrátka tohle byla ta druhá selekce a třetí selekce, ale to bylo tak, že byli jsme v prádelně a koupelna byla vedle prádelny, tam koupelna pro vězně a vedle byla prádelna a všecky Židy nahnali…nás vodchytali a hnali nás do lázní a když nás ti naši esesáci doktoři viděli, že…oni s náma dělali, tak….doktor Fischer mě vyhnal. Všecky bylo nás pět nebo kolik, dal nás hned zpátky….No ale kdybych neměl ty doktory známý tak bych měl třetí selekci. Tak jsem se z toho vymotal. No zkrátka dobře přišli…..Protože jsme přišli pozdě, tak už nefungovala odpočívárna, teda dezinfekce, koupelna nebyla, tak nás nechali spát ještě jednou venku. V tom obrovskym mrazu zase namačkáni na sebe, natlačeni, za prádelnou a za těma lázněma. To jsme už ….ke zdi, která tam byla padesát metrů, dvacet metrů dlouhá, já si nepamatuju ty délky. Tam jsem ležel vedle Celenkeviče, ten spal vedle mě namačkanej, ten …..předseda. tak my jsme tam spali…zase se otočili takhle…A on mi říká: "Hele tady máš křížek…" Dal mi ten křížek, abych jako měl křížek, že nejsem Žid. Svůj vlastní křížek, jestli byl zlatej to nevim.

Q: A on nebyl Žid?

A: Ne, ne,ne. Jeho manželka byla Židovka, ale až po válce. Jak jsem o ten křížek přišel, nevim. Ňákej esesák mi ho strhnul nebo něco takovýho. To nevim, jak jsem o to přišel. Svoji modlitební knížku, co jsem dostal od maminky ……tu jsem ještě měl, v jednom z těch záchytných lágrů, jak nás chytla ta policie, ta německá vojenská policie, ta byla ve třech nebo ve čtyřech takových sběrných táborech, kde jsme dostali toho …..tam mě, když mě ten esesák kontroloval, tu knížku mi vytáhl z kapsy a zahodil ji do smetí, což mě bolelo, protože to byla památka na maminku. No a Maudhauzen. Tam byla příroda, ……do tý lázně. Svlíknout! Akorát jsme si mohli nechat boty a pásek a všecko ostatní nám vzali. Dostali jsme nové. A nahnali nás do tý koupele, bylo strašně pod nulou. Určitě mezi deseti a dvaceti. Já to nevim, já jsem neměl teploměr. A dycky museli jsme čekat venku, třeba tři, čtyři, pět minut, než se vrátilo padesát lidí a utřít ses nemohla, tos musela nahá, mokrá…z tý teplý vody, ta voda nebyla moc horká, z tý teplý vody…nebylo tam zima v tý lázni pochopitelně, musela si vyjít ven a do těch bot jsi skočila, abys nebyla v kontaktu s ledem nebo…A když já jsem byl asi dvacátej, tak přestala týct voda, byl ňáký zádrhel a my jsme museli čekat až zas bude padesát a z těch dvaceti, kolik zůstalo živejch to nevim, ale počitám, že to nebylo víc než kolem deseti maximálně, já už měl oči vytřeštěné, už byla prostě…Objevil se profesor Bláha, to byl ňáký brněnský vysokoškolský profesor, on ukradl v nemocnici, nevim, jak se k tomu dostal, kalciovej…., kalcium cukru, no a ……..asi pěti, šesti kluků. No, já jsem potom…jak jsem došel na …..to nevim….už jsem začal kapat, dostali jsme se do selekce, do ………jako být v karanténě, asi deset, necelých čtrnáct dnů. Potom nás naložili na auta a odvezli do Elize, do posledního tábora. Elize byl malý tábor, kde tenkrát už mohlo být takových osum, deset tisíc vězňů. Tábor byl stavěný pro šest, tak si představ, jak to tam bylo. A tam ve skalách vrtali jsme štoly a v těch štolách se vyráběla fabrika, kde se měli vybrat to falzfajt. Oni už měli falzfajt oni už stříleli z falzfajtu.

Q: Falzfajt, co to je? 

A: To jsou ty rakety, který pouštěli na Londýn.

Q: Aha.

A: Oni už měli falzfajt rozdělený, ale ta fabrika…a tam měli vyrábět zbraně, protože ty fabriky rozbili a oni to strkali ty fabriky do skal. No tak já jsem tam dělal jako…navrtával jsem ty štoly, seděl jsem u vrtačky a ddddddd. A tam byli kluci buchenvalďáci, který tam organizovali práci a dostal jsem přidělenou vrtačku, která byla u země, na noční šichtě, na denní to bylo jedno a to bylo tak, že ty jsi seděla na zemi, na zadku a nohama jsi tlačila ten vrták a kamarád seděl vzadu obrácenej a střídali jsme se, to jsme spali. V noci jsme si mohli zdřímnout. Mašina drcala a ty jsi byla tak unavená, že při tom drtu jsi spal. A když jako se blížil ňákej ssák, tak dycky se někdo našel, kdo jako začal řvát, jako začal nám nadávat, když šla kontrola. Pak přišel ňáký selmistr, ten to odpálil, ty kameny se museli odstranit, vždycky jsme museli utéct někam, ty kameny lítali. A tak jsem to přežili. A ty kameny jsme museli….ty velké jsme museli hodit na vozy a ty menší se museli nosit v ruce dvě stě, tři sta metrů v tom tunelu. No a tam jsem dělal březen, duben, teda únor, březen,a pak mě vybrali do jednoho komanda, které vykopávalo neexpedované bomby a ty Němci tomu řikali hilfac komando, tak to hilfac byla jízda do nebe, jo. Protože polovina… skoro polovina lidí zahynula u bomby, když se dotkl toho….tak to vylítlo do vzduchu, odšroubovat…to vylítlo do vzduchu a oni tomu řikali hilfac komando, čili jako komando nanebevstoupení. 

Q: A vy jste teda taky…?

A: Ano, tam jsem dělal celý duben.

Q: No, vy jste teda měl štěstí.

A: Musim říct, že většina rakouských občanů, já si pamatuju u kostela, blízko kostela jsme byli na nádraží, jsme vytahávali bomby, tam je teďka pomník a někde blízko kostela jsme taky vykopávali bomby a zkrátka ty….vždycky každej den jsme našli, někdy jsme to vykopávali dva, tři dny, oni byly velké a než se to vykopalo a než se to uvolnilo, tak to trvalo dost dlouho no…padesát, šedesát procent lidí zahynulo. A koncem dubna to končilo, takže jsem ještě týden, pár dní jsem byl v lágře, jako v lágře a na to mám dvě takové vzpomínky a to přišli kluci z Buchenvaldu…přišli tam kluci, byli mezi nima i buchenvalďáci, který pracovali v tom komandě, jak pašovali ty falešné papíry pro Němce a volali a libri! Ty přišli z …..a byli velmi krátce, ale nějaké komando, stavební komando a byl tam ňákej kluk inženýr pro podzemní stavby nebo…nedávno jsem si vzpomněl na jeho jméno, teďka si nemohu…Videňa, inženýr Videňa no a on přišel do lágru s těma buchenvalďákama, tak on seděl stejně od roku třicet devět v tom malym lágru v těch staveb i se mnou jo. Zkrátka dobře, přijel do lágru, tak tam bal lág….to byla ta největší persóna v lágře a on s nim seděl v ňákym jinym koncentráku v Dapově nebo nevim kde, no a ten lág…hned vyměnil toho …..toho nejstaršího bloku, na tom bloku, kam oni přišli, kde já jsem bydlel a když mě viděl, tak ze mě udělal ……., já jsem tam zametal, rozdával chleba. Zkrátka dobře, já jsem rozdával jídlo a tak. Ale představ si, tam se střídali šichty po osmi hodinách a když jsme potom někdy ráno, vynášeli lidi, kteří zemřeli, tak jsme zjistili kanibals, byli lidé, kteří měli podřezaný zadek, to maso snědli surové. Měl jsem dvě nebo tři mrtvoly jsem vynášel s rozřezanýma zadkama. To bylo to kanibalství. No, co tam ještě bylo zvláštní. Byli tam španěláci, to byli kluci, který dělali ty protifašistický…

Q: Proti Frankovi.

A: Proti Frankovi. Část z nich asi tři, čtyři, pět, nevim kolik jsem poznal z Buchenvaldu, oni mě taky poznali. ……………ta skupina, pár lidí, který to přežili. Náš blok, si pamatuju, byl blízko záchodů, to se seběhlo dolů takhle……………………………….

Q: A to rozbombardovali spojenci?

A: To se….němečtí esesáci, ty rusáci tam nastrkali Němce, ten tábor se strhnul, nezůstalo z toho tábora žádný…Nevim, jestli tam něco postavili, to si nepamatuju, jestli tam postavili blok nebo starej původní lágr, to nevim, ale je tam památník, celkem slušně zachovalej, tam se teďko…Tak zkrátka a dobře přišel šestý květen, předtím přišel jako velmi slušně…když se stálo na apelu, já jsem nestál na tom apelu jako…. jsem zůstal na bloku, ale těch….., které tam byli na bloku, jsem slyšel, jak doporučujou nebo žádali nás, abychom šli do těch štol, kde jsme vrtali, že maj strach, že bychom přišli k újmě. My jsme ovšem nevěděli, co se ty španěláci dověděli, teprv jsme to tušili od ňákýho německýho vojáka, že nás chtěj vyhodit do vzduchu. A to se řeklo všem a to bylo taky takové povstání, které mohlo špatně skončit, kdyby měli esesáci ještě čas, ale americká armáda z jedný strany, ruská armáda z druhý strany a voni chtěli zdrhnout, aby je nechytili rusáci, pač to by byl jejich konec, tak utíkali pryč na západ a tam ………vzali do zajetí. No a pak ………

Q: A osvobodili vás Američani?

A: Osvobodili nás Američani. No a teďko dovětek bych ještě řek, že teďko, jak jsem byl na těch slavnostech výročí, tak jsem potkal z těch tří tankistů, co přijeli, nevim, jak se to řekne česky, tank prostě a tam byli tři mladí lidé a jeden z nich byl tam na tom….

Q: Jo, ten Američan:

A: Ten Američan tam byl. Míša má teďko jeho adresu, takže pošleme smsku a dám to svojí dceři, ona pojede z Ameriky a ráda by mu poslala taky pozdrav a poděkování za to….A to jsem si nikdy neřek, nikdy nepředstavoval, že potkám člověka, kterej nás osvobodil, když jsme se viděli, tak jsme se objali a oba jsme brečeli. 

Q: A on si vás pamatoval teda?

A: Nepamatoval. Já jeho taky. On měl brejle zelený, já bych ho nepoznal, ale tim, že řekl tamten, kterej to všecko organizoval, že to je jeden z osvoboditelů, tak tim jsem na to přišel. Já jsem neměl dost sil, abych se vydrápal na tank, neměl jsem sil. …jsem měl vodu až po pupek, teď hlava bolela z hladu a teď ta hlava musela křičet: konec! Já jsem potom…když jsem potom byl po osvobození nás strčili do jednoho tábora českých civilistů, kteří tam pracivali jako toálně nasazení, ……bylo tam čisto, nebyli tak ??zavšivený?? jako my a bylo tam čisto, byly tam deky, bylo nás tam třikrát dva šest nebo osum, to už nevim, kolik tam bylo a my jsme si rozdělili služby, že jedna služba uklízela v tý cimře, druhá skupina se zabývala obstaráváním potravy, že chodili a tak brali, kradli a tak dále. A čtvrtá skupina nebo ta poslední skupina, já nevim kolik to bylo, tak ta měla volno, ta si mohla dělat, co chtěla. Tam jsem se koupla v tom jezeře, to byla studená voda a bylo strašný teplo koncem května, tam horko bylo, tam to pálilo a tam neplaval jsem, tam jsem zalez do tůně a ven. 

Q: Že byla studená?

A: To bylo strašný

A: No a tam se staly tragické případy po tom osvobození, přijeli, většinou to byli černoši, s nákladním autem do toho tábora, po těch civilistech, auto objíždělo a vyšouplo ven bednu,  v které byly konzervy, masové konzervy, já nevim, co všecko. A oni varovali ti doktoři a všicky: „Nejezte tu konzervu, dejte to do kuchyně, v kuchyni vám to uvaří.“ Oni to sežrali a jeden tragický případ se tam ještě stal. My jsem našli nebo hledali jsme, udělala se taková parta lidí, kteří uměli……………………………., ale dřevo, to si museli kluci sehnat, ty  tvrdé kostky takhle nařezané, z tvrdýho dřeva a to bylo na plyn, rozumíš? My jsme jeli do Lince, tam jsme přespali jednu noc a oni potom museli roztopit kotle a to trvalo hodinu nebo dvě,jezdilo se na ten plyn. A když byl prudký kopec, tak ten dřevoplyn…to jsme museli vyskočit z auta, to začlo. Zkrátka dojeli jsme z Lince do Budějovic a prvním rychlíkem z Budějovic jsme se dostali do Prahy. A ten tragický případ, jedno auto nešlo nastartovat, starťák nešel. Vzali takové krátké lano a zadek toho auta přivázali to lano a ten kluk, jak to lano natahoval a ten,co řídil to auto, cukl s autem a on nestačil uskočit a ten vůz byl krátkej….nevim kolik a on upad na zem a přejelo ho to auto naše, mu přejelo přes mozek. A Já jsem potkal potom jednoho kluka  už v Praze, který to šel říct jeho rodičům na Šumavě někde, to byla tragédie. Kolik roků byl v lágře, to nevim, já jsem ho neznal.

Q. No a přijel jste teda do Prahy a….

A: Přijel jsme do Prahy…Přijeli jsme večer a měli jsme se jít na odšivení, myslim, že na Bulovku to bylo. Večer to nefungovalo a já jsem přespal první noc v budově červenýho kříže, to je dneska tam, kde…tam dneska je německé velvyslanectví na Malý Straně a tam jsem  první noc strávil na lavici, protože jsem byl zavšivenej, tak jsem nemohl do pokojů a tak. Druhý den nás odvezli na tu Bulovku, tam nám dali ňáké šaty, takové trošku….To ostatní jsem potom. Tam jsem byl dva nebo tři dny na to červeném kříži, pak jsem si našel…v Tychově ulici tam byla Ymca, ne Ymca tam nebyla, tam byla ňáká studentská kolej, náboženská, tak tam jsme spali první dny, tam jsem potom šel odtamtaď jsem šel nejdřív na študentskou organizaci, tam přišli študenti a vzali nás s sebou na …… vzal kufr v novym obleku, mě oblék, prádlo a tak dále, tak jsem měl svůj kufr, svoje věci, to mě vybavili. Pak jsem si našel…pak jsem spal v Ymce na Poříčí. Ta plavárna neexistovala a tam jsme potkal toho…spal jsem na pokoji po jednom kanadskym letci, ten Honza Kada, ten filmař, myslim, že Kada udělal ten první český film, který dostal to…jak se jmenuje ta cena..?

Q: Oskar.

A: Oskara dostal. To byla ta ??pruská?? herečka, která dělala tu židovskou mámu a ………….Teďka myslim hraje ještě. Tam jsem bydlel a ten Kanaďan mi tam nechal další věci, které nepotřeboval. No a odtamtaď jsem šel na židovskou obec a tam jsem zjistil, že celá naše rodina je pryč. Že nejenže tatínek, to jsem věděl, když jsem byl v Ausvitzu, kde….tak jsem měl malou naději, že uvidím mámu. Bratry to jsem tušil, že když byli hluchoněmý, tak že taky asi nebudou žít, že skutečně bratři zahynuli v Kromeříži v…

Q: …v tom ústavu…

A: …v tom ústavu, tej eutanásie. Maminka zemřela v Malý …. O tom jsem už myslim mluvil. 

Q: No, o tom jste řikal.

A: No a strýc, babička s dědečkem, sestřenice, bratranci, ty příbuzný prvního stupně, že jo, strejci a jejich děti a tak, to zahynulo v……..Zkrátka dobře……zmizelo z povrchu zemského. Akorát strýc Arnold, který odešel v roce dvacet sedm odešel do Vídně. Koncem dvacátých let odešel jako nezaměstnanej……tam pracoval jako obuvník, krmil slepice a byl jeden ze zakládajících členů tam a v ….roku přijel k babičce se oženit a vzal si sestru …..jestli se jmenovala Dora, Richardova žena nebo Arnoldova žena, to už taky nevim a zemřela při porodu, děcko, chlapec bylo mrtvé a ona zemřela při porodu. ….je pohřbená…….Dvakrát jsme tam byli s Míšou nebo třikrát na tom hřbitově.

Q: V Izraeli?

A: V Izraeli,…….

Q: A vy jste nechtěl, neměl jste někdy jako chuť?

A: Kdybych byl možná vyučenej nebo kdybych měl ňáký řemeslo v ruce, tak já jsem vyštudoval, no. Tak já jsem študoval a najednou babička, žena měla schizofrenii po tom co zabili……

Q: A se ženou jste se seznámil kde a kdy a jak?

A: Ona pracovala na politickém oddělení, ….gestapo. Ona znala řeči, uměla psát na stroji, prostě tak dále. A ona pracovala jako písařka u těch výslechů, doktor, jak on se jmenoval….nemůžu si vzpomenout, šéf oddělení, to byl ňáký vídeňák, vídeňský esesák, jestli byl doktor, to nevím, někdo řikal, že byl nebo, ale nechal si řikat doktor. A ona dělala při těch výsleších. A oni před jejíma očima zabíjeli a stříleli lidi a to ji strašně psychicky zatížilo. Ona pracovala  před ss a oni chodili z práce a do práce okolo ss lazaretu, kde my jsme pracovali, tak jsem ji viděl, ona tam měla…

Q: A kde přesně? To jste neřek ještě kde.

A: V Ausvitzu. U toho ss lazaretu, tam bylo krematorium a za krematoriem byla policie, …chodili do toho krematoria kolem ss lazaret, kde byli vojáci a ss…., kde byli ti ss  , áci, ti tam měli služby většinou, měli takový ty zranění……..A oni šli kolem a my jsme čuměli na holky, že jo, to byli Slovenky a potom ta …

Tape 3, size B

A: Ona tam byla s maminkou, se sestrou…

Q: Vaše žena?

A: Ano. Alžběta tam byla s dcerou Zinou a s maminku a byla tam ještě její sestřenice, ta se jmenovala Weisová, ale křestní jméno….Klárka, Klára Weisová. A ta Klára Weisová tam dělala taky pomocné práce, na tom policejním oddělení a ona chodila vždycky pro horkou vodu do kýble, aby mohla esesákům prát prádlo. No a tam jsme se dostali do kontaktu s tou Klárkou a vždycky…ona vždycky přišla, potřebuje to nebo ono, tak jsme jí to připravili, jak přišli příště s ňákym esesákem, tomu esesákovi jsme šoupli, aby držel hubu, …………..aby držel hubu, rozumíš. Jsme ho podplatili. No a chleba jsme jim dali a margarín jsme jim dali a co jsme mohli ukrást a když sestra Maria vždycky něco připravila, když přišli holky, tak      

 dostali ňákou vejslužku jídlo. No a tam jsem viděl mojí ženu, ale nevěděl jsem, kdo to je, vždycky ty holky šli mezi námi a ona byla taková okatá, no vidělas ji na tý fotce?

Q: No, no, no.

A: Zkrátka dobře v roce čtyřicet šest na jaře přijel Emil…….za mnou.

Q: Kdo to je?

A: To byl ten, jak ten esesák mi přines tu ???marunu, ten držák.???

Q: Jo, jo.

A: Přijel a on se s Klárkou ňák…on se zamiloval do Klárky ještě v lágře, ňák měl kontakt na ni nebo…Zkrátka to byla taková láska na dálku, oni se nikdy nepotkali nebo když šli okolo nebo já nevim, něco takovýho.A Klárka se mu strašně líbila a oni tam u ní bydlili na Italský, moje žena…jo maminka zemřela někdy počátkem května …..to byl lesní hřbitov v lese. Ona tam je pochována na hřbitově jako jediná Židovka. Když jedu ……přednášet, tak vždycky nás tam zavezou, tak tam vždycky zapálim svíčku. A Emil přišel a řikal: „Hele, tam jsou čtyři ženský. Pojď tam, pojď mi dělat křena, já se s Klárkou posadim, abychom si popovídali.“ Tak já jsem tam…My jsme tam v pátek večer přišli po věčeři a Alžběta byla nemocná, měla chřipku a nebyla mezi námi, spala v ložnici. Takže tam byly tři ženský, tam byla jedna z Ausvitzu, byla tam ???Zera, Piska??? tam byla a ještě ňáká holka, ňák se zachránila v klášteře u jeptišek přes známý, taky z Bratislavy. A tak jsme se bavili, bavili, já jsem ty ženský ……..jestli jako…..s Klárkou, no a v sobotu večer jsme šli tancovat do… tam je kolej, tak tam se tancovalo, tam jsem se bavil a mně se líbila ta kamarádka, ona hrála krásně na harmoniku a mně se líbila, tak jsem se jí začal tak trošku dvořit. Ale jenom tak…dovoleně dvořit, nebo já nevim, jak bych to řekl, teoreticky. Líbila se mi. A v neděli bylo mojí ženě už lepší, tak otevřela dveře, ještě nešla a ležela. My jsme povídali a domluvili jsme se, že půjdem na Barrandov tancovat. A teďko jsme tam šli a já jsem se povinně, tak dvě hodiny …..a bavili jsme se. A ve čtyři jsme si řekli, že se vezmem. Čestný slovo. Já jsme potom řikal, holky víte co, a Emilovi, holky běžte na Barrandov, já tu zůstanu s Boženskou, ona je tu sama, je tu sama, leží, tak aby jí nebylo smutno. Oni koukali holky na mě, jak na blbce. Já jsem nebyl žádnej…Přece nebudu obtěžovat nemocnou holku. Tak jsme se bavili a tak jsme si ve čtyři hodiny nebo už byly pryč, že se vemem, ani jsme si pusu nedali. Až teprve potom přišel bratr, tak mě představila bratrovi no a bratr trval, abychom se vzali. Tak jsme se vzali, já už byl dávno židovsky založenej. Tak jsme se vzali v Staronový synagoze. Tu fotku tam máš. No a tak jsme tam potom žili a Anička se narodila čtvrtýho listopadu 1947 a Jirka se narodil v pedásytym šestym roku v lednu. A po laktaci takových šest měsíců najednou jsem zjistil, že něco není v pořádku a já jsem měl kamaráda, ňákýho židovskýho primáře, dělal na infekčním oddělení na Bulovce, on dělal ty…byl v Izraeli přes válku, takže dělal ty nemoce…subtropů a tropů, takže on ji potom strčil na psychiatrické oddělení. Tenkrát se léčilo akorát elektrošokama, což bylo….mozkový závity a taky se dostávalo inzulin, ne, co se dostávalo….

Q: Vy myslíte morfium?

A: Ne, ne, ne. Do nosu jí to stříkli a pila cukr a ona z toho dostala šok a to taky fungovalo. 

Q: A od té doby je vaše žena tedy nemocná?

A: Ano, začalo to v pětyčtyřicátym, a ona šla na Vánoce v čtyřicátym šestym na psychiatrii.

Q: Ne, ve čtyřicátym šestym jste se vzali a ve čtyřicátym sedmim se narodila Anna.

A: V šestapadesátym roku, v šestapadesátym roku se narodil Jirka, koncem roku šla na psychiatrii, takže ona neměla moc naděláno. Ona dělala napřed v ???Uhře, v Českym Uhře??? Tam dělala korespondenci a lístky, dopisy a tak dále a tam jsem já pracoval brigádnicky, tam jsme si vydělal pár šupů.

Q: A vy jste mezi tim studoval?

A: Já jsem ……no. Hele vždycky sobota, neděle když potřebovali nebo…když jsem neměl laborky nebo tak, tak jsem jako si přivydělal, že jsem srovnával karty a sčítal, vodečítal a dělal seznamy, kolik tam čeho ….. jaké tam byly zásoby. A to byla moje práce. Blbec, nabízeli mi, že mi daj za pár šupů motorku, Harley Davidson, těžké stroje, ……..tak bych mohl dostat dost peněz, ale já jsem neměl žádnej zájem. Nemám prachy, s mašinama jsem neuměl. Takhle to bylo.

Q: A kdy jste dostudoval?

A: Dostudoval jsem v jednapadesátym roku. První velký…To byl pokus všecko a já když jsem začal…napřed jsem dokončil maturitu, potom jsem si musel najít byt, pak jsem měl TBC, tak jsem ležel v sanatoriu, pak jsem šel na vojnu do Košic.

Q: Jo, to jste řikal, ty dva měsíce.

A: Na ty dva měsíce do Košic na vojnu, v sedumačtyřicátym se narodila Anička, v šestapadesátym Jirka, takže to bylo všecko v pokluse.

Q: A ……jste dostudoval a nastoupil jste…

A: V jednapadesátym jsem nastoupil…já jsem v srpnu…já jsem si ještě udělal prázdniny, šel jsem na brigádu do Stalinových závodů, tam jsem si vydělal taky pár peněz, spal jsem u švagra v Duchcově a pak jsem nastoupil v šestačtyřicátym roku v říjnu do prvního semestru. Moje první zkouška byla hydrologie, tu jsem dělal v sedmačtyřicátym roku, pak to byla matika, fyzika, anorganická chemie a já jsem nemusel dělat všecky zkoušky jaksi postupně. Já jsem se něco naučil a šel jsem to dělat. Pak jsem studoval…další zkouška byla anorganická technologie a velice nepříjemná zkouška pro mě byla anorganická chemie, to se dělal ………a mně to bylo strašně nepříjemné a šprtal jsem jak kůň. A z anorganiky jsem dostal dvojku nebo tak ňák, což bylo slušné, pak jsem dělal organickou chemii, to jsem dělal u …..a pak jsem dělal u profesora Šelma organickou technologii a to jsem se šprtal jak idiot, za to jsem dostal jedničku. Šelma jsem znal z ústavu.Tak to byli jediný profesoři, který jsem….Bárta, profesor Bárta. On byl tenkrát děkan.

Q: No a začal jste dělat v tý Akademii věd.

A: To jsem dělal od jednapadesátýho roku. 

Q: Jo, hned takhle.

A: Hned. A můj šéf byl doktor Bažant, rodilý Písečák.

Q: A tam jste dělal teda…?

A: Až do roku sedumdesát sedum. My jsme se potom odstěhovali na Suhdol, tam byl Ústav teoretických základů chemické technologie, předtím jsme pracovali…., to bylo oddělení…to byla organická technologie, on měl biochemii a organickou technologii a tam bylo ještě chemie těch látek…přírodních.

Q A na tom Suhdole to jste koupili dům nebo…?

A: Ne, ne.To se stavělo…Já jsem potom žel Bohu sloužil jakožto, ne, místo toho jsem sháněl prachy, …..kluci, s kterýma jsem ……ňáký doktor Blanc ze Slovenska, tak vod tý jsem vždycky vyžebral ňáký ty prachy, ňáké ty milionky, který někde zbyly vedle. Za to dostavěli ústav. To víte, byl jsem ve velké vážnosti. 

Q: Hm, že jste jim takhle pomáhal. 

A: S těma klukama jsem potom byl na ústavě. Tak to byla celá moje anabáze. Já nevim, no, možná když se napíše, že si ještě vzpomenu na věci, které by jsme potom dopsali nebo ňák tak. 

Q: Jestli ještě můžu, mně by zajímalo, na tý Akademii věd za komunismu jestli jste pociťoval nějaký antisemitismus?

A: Ne. Jednak tam bylo dost Židů. Ani Šelm ani Bažant nebyli antisemité. Tam jsem nepociťoval nic.

Q: Takže ani jinde nebo…?

A: Ne, ne, ne. Já jsem byl dokonce předsedou zdravotní rady jeden čas. 

Q: Jo, takže jako že by vám někdo z těch důvodů bránil v něčem?

A: Ne, ne. Naopak. Vyprávěl jsem svý zážitky, to co vyprávim teďkon tobě, tak to jsem jim vypravoval taky. Velký zájem o to byl. 

Q: A ze strany vlády ňáká jako? 

A: Ne. Až potom na tom…

Q: …až potom jak jste byl zatajen, jo to už jste řikal. Jo. Měl jste teda židovskou svatbu a děti jste normálně vychovával…?

A: Ne. Já jsem chtěl zatajit dětem jejich židovský původ. Pač jsem si řikal, co kdyby se to vobrátilo, měl jsem strach. Anička, teď nevim, jestli to bylo ve školce nebo v první třídě, to už si nepamatuju, ona strašně najednou pocítila, že ostatní děti mají babičky, dědečky a jak to vysvětlíš děcku, že nemáš babičky, dědečky. Ona oslovovala staré lidi šedovlasé, babičko, dědečku a měla se k nim, lidi ji tam měli strašně rádi v parku v Rigráku. Oslovovala každou babičku šedovlasou a najednou v tý školce nebo škole řikal někdo: „Ty špinavá“ nebo „smradlavá Židovko!“ nebo něco. Děcka to slyšeli. Já idiot jsem si myslel, že mám to číslo na ruce, že chodil jsem v košili bez rukávů, tak všicki věděj, že jsem Žid. Devadesát procent, že jsem Žid. Anička se mě ptala, co je to smradlavá Židovka. Tak jsem řikal……..

Dále kazeta není slyšet.
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